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Úvodní slovo
ObsahMilí přátelé, 

dovolte mi několik slov k letošní situaci. 
Bez varování se naše společnost ocitla 
v situaci, pro kterou nemáme žádné návo-
dy, vzorce, a kterou si téměř nikdo z nás 
neuměl představit. Ze dne na den se změ-
nily priority našich životů i způsob naší 
práce. Vedle veřejného sektoru a hospo-
dářské sféry se s těmito výzvami potýkají 
i spolky a sdružení, včetně místních akč-
ních skupin (MAS), slovo „maska“ dostalo 
opět jiný, tentokrát smutnější výraz.

Chtěl bych poděkovat vám všem, kteří 
vedle péče o děti, seniory či jiné slabé a ohrožené, vedle plnění běžných pra-
covních úkolů a povinností, nacházíte čas a energii také na komunitní práci, 
spolkovou činnost či pomoc své obci, regionu. 

Přechodné fungování v nouzovém režimu si vyzkoušeli i zaměstnanci kancelá-
ře MAS Opavsko. Nenechali jsme se však od vás, členů a příznivců MAS, nijak 
odříznout. Po nouzovém setkávání „pod rouškou“, či formou per-rollam, po te-
lefonech či na videokonferencích, se opět rozjíždějí společná setkávání. Bez 
přerušení vyhlašujeme a administrujeme dál plánované dotační výzvy, vymýš-
líme programy a postupy pro návrat regionu k normálnímu životu. Obdivuhodný 
je přechod škol na distanční výuku a je dobře, že školám pomáhají  projekty 
Místních akčních plánů (MAP). Ukazuje se, že komunity na Opavsku, obce, 
spolky, sociální zařízení, hasiči, farnosti, školy a volnočasová zařízení i firmy 
a podnikatelé včetně zemědělců jsou schopny se v krizi rychle přizpůsobit, 
pomáhat si a spolupracovat - jsou tak odolné a akceschopné. MAS Opavsko 
může být hrdá, že k tomuto stavu celkem dobré připravenosti regionu dlouho-
době svým dílem přispívá.

Co bude dál? Nemám křišťálovou kouli, ale přes veškeré problémy se dá oče-
kávat masivní úsilí k oživení života, především hospodářského. Pokud jsem 
konstatoval, že jsme svými projekty a naší činností přispěli k připravenosti 
společnosti, musíme se stejně MASivně pustit i do tohoto oživování. V dotač-
ních programech EU, ve kterých jsme zapojeni, máme ještě na roky 2020-2021 
poslední miliony korun. Použijme je co nejlépe a chytře, podpořme ty, kteří to 
potřebují, ale tak, aby to byla pomoc stravitelná - složité eurodotace rozhodně 
nejsou pro slabé nátury, ale jsou i jiné zdroje... Každá investovaná koruna může 
zafungovat několikrát - opravená klubovna pomáhá spolku, stavební zakázka 
udrží nad vodou místní firmu nebo výrobce stavebních hmot, dělníci chodící 
na oběd do znovu otevřené hospody pomůžou jejímu udržení. Jako pomoc míst-
ním ekonomikám by měla sloužit i nová aplikace a interaktivní mapa na strán-
kách www.regionysobe.cz/opavsko/ 

Naleznete tam nabídky i poptávky místních výrobců i poskytovatelů služeb – 
třeba i tímto roztočíme kola lokální ekonomiky. Osobně čekám o prázdninách 
velkou sháňku po kapacitách v domácím cestovním ruchu. Přemýšlejte, co 
může váš region nabídnout těm 5 milionům našich lidí, kteří každoročně vyjíž-
děli na dovolenou za hranice a budou hledat rekreaci doma.

U nás v kanceláři MAS již také začínáme upínat zraky k dalšímu programovému 
období 2021 -2027. V Praze i Bruselu probíhají jednání o budoucnosti EU a my 
se snad brzy dočkáme bližších informací, kolik peněz poteče směrem na Opav-
sko a Vítkovsko. Objem bude asi trochu menší, než jsme čekali, ale nebude 
to málo. Rozhodně budeme schopni podporovat zajímavé projekty naplňující 
strategii rozvoje regionu, kterou už léta nazýváme „Opavsku to oMAStíme“.

Mně osobně pomohla dnešní krize k přesvědčení, že budu ještě více usilovat 
o posílení místního partnerství u nás na Opavsku, a to jak ve veřejné, tak hos-
podářské a občanské sféře. Udržitelný rozvoj regionu, to je podpora místních 
kapacit, hospodaření s místními zdroji, včetně lidských – tedy také jejich vzdě-
lávání, ale také chytrá energetika, využití dřeva, vody, zemědělské produkce, 
a především řešení stárnutí populace a péče o seniory, zdravotní péče - na tom 
pandemie COVID-19 nic nezměnila, spíš naopak.

 Váš Jiří F. Krist 
předseda MAS Opavsko z. s. 
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Kontakty

Kancelář MAS Opavsko:
Zámecká 313
747 41 HRADEC NAD MORAVICÍ
e-mail: info@masopavsko.cz
www.masopavsko.cz

Předseda MAS Opavsko
Jiří Krist / tel.: 724 790 088 / krist@masopavsko.cz

Vedoucí zaměstnanec pro realizaci SCLLD MAS Opavsko
Petr Chroust / tel.: 602 947 904 / chroust@masopavsko.cz

Ekonomka organizace, finanční manažerka a dotační program Malý LEADER 
pro Opavsko
Hana Švarcová / tel.: 731 109 377 / svarcova@masopavsko.cz

Asistentka kanceláře
Veronika Staňková / tel.:  607 654 695, e-mail: stankova@masopavsko.cz

Programový manažer SCLLD pro Program rozvoje venkova
Pavel Válek / tel.: 725 555 857 /  valek@masopavsko.cz

Programová manažerka SCLLD pro IROP a OPZ
Pavlína Brussová / tel.: 702 160 077 / e-mail: pavlina.brussova@
masopavsko.cz

Programová manažerka pro životní prostředí
Renáta Veselská / tel.: 725 658 004 / e-mail: veselska@masopavsko.cz

Úspory energií (VENUS) a specialista na kotlíkové dotace
Libor Cenek / tel.:  778 888 157 / e-mail: kotliky.dotace@seznam.cz

Manažeři pro vzdělávání (MAP – Místní akční plány rozvoje vzdělávání 
na Opavsku a Vítkovsku)
Gabriela Geherová / tel. 725 564 878 / geherova@masopavsko.cz
Martin Hořínek / tel. 725 512 389 / horinek@masopavsko.cz
Eva Cveková / tel. 722 912 208 / cvekova@masopavsko.cz
Kateřina Skalíková / tel. 737 402 844 / skalikova@masopavsko.cz
Daniela Nováková/ tel. 725 716 628 / novakova@masopavsko.cz

PR manažer
Milan Freiberg / tel.: 725 555 870 / e-mail: freiberg@masopavsko.cz

Koordinátorka značky „OPAVSKÉ SLEZSKO, regionální produkt“
Petra Chroustová / tel.: 724 957 569 / e-mail: chroustova@masopavsko.cz

Síťujeme se – projektový tým pro sociální a navazující služby
Zuzana Týnová / projektová manažerka 
tel.: 702 160 078 / e-mail: tynova@masopavsko.cz
Hana Drábková Sobková / odborná garantka a metodička
tel.: 774 883 619 / e-mail: hana.sobkova@gmail.com
Kateřina Kneifel / sdílená metodička
tel.: 736 676 444 / e-mail: katerinakneifel@gmail.com
Jakub Řeháček / facilitátor a analytik
tel.: 777 354 270 / e-mail: jakub.rehacek@gmail.com
Danuše Šafránková / terénní sociální pracovnice
el.: 602 339 974 / e-mail: safrankova.dana@gmail.com
Ilona Melecká / terénní sociální pracovnice
tel.: 602 614 763 / e-mail: ilona.melecka@gmail.com

Místní akční skupina Opavsko je spolkem, který od roku 2006 
sdružuje venkovské obce, podnikatele, zemědělce, neziskové orga-
nizace, další spolky jako např. hasiče, školy nebo profesní komory. 
Dnes má spolek 108 členů a sečteme-li počet obyvatel v členských 
obcích, napočítáme bezmála 60 tisíc obyvatel. Naším cílem je pod-
porovat lidi, kteří chtějí zlepšovat svět kolem sebe. Usilujeme o pro-
pojování vhodných nápadů a lidí s potřebnými finančními zdroji. 
To je páka, kterou můžeme posunout region kupředu. Současnou 
pohonnou látkou činnosti MAS jsou (dotační) programy Evropské 
unie, z jejíchž fondů lze čerpat řadu zajímavých podpor a realizovat 
tak nejrůznější nápady a záměry, naplnit místní potřeby. Jsme jako 
seznamovací (svatební) agentura, seznámíme a zasnoubíme s ev-
ropskými dotacemi obyvatele i těch nejmenších obcí. Obce, občané, 
spolky i podnikatelé mohou přicházet se svými zajímavými rozvojo-
vými záměry. Inspirativní, inovativní a pilotní myšlenky a projekty, 
které MAS vybere k realizaci, je možno vybavit finanční podporou 
(dotací) z prostředků evropských fondů. Věnujeme se celé řadě té-
mat rozvoje regionu, zajímá nás infrastruktura a vybavenost obcí, 
vzdělávání, zaměstnanost, podnikání, péče o přírodu a krajinu, 
sociální služby či volnočasové aktivity obyvatel a jejich zapojení 
do rozhodování veřejné správy a místních samospráv. MAS Opav-
sko se snaží zlepšovat kvalitu života svých obyvatel mimo jiné pří-
mou podporou podnikání, upřednostněním místní produkce, tradic 
a řemesel, např. prostřednictvím značky „OPAVSKÉ SLEZSKO regi-
onální produkt“. Věnujeme se propagaci zdravého životního stylu, 
tématům udržitelného rozvoje, ochrany přírody, kultury a tradic. Vel-
kou důležitost přikládáme kvalitnímu vzdělávání. Snažíme se být 
blízkými partnery školám a ostatním vzdělávacím institucím a jejich 
zřizovatelům na cestě ke vzájemné spolupráci a péči o to nejcenněj-
ší - naše děti. Budeme nápomocni při zlepšování stavu a vybavení 
škol, ale také při vzdělávání pedagogů, informování rodičů a spolu-
pracovat chceme i s budoucími zaměstnavateli dětí. Věnujeme se 
rovněž sociálním tématům, např. podporujeme sociální podnikání, 
koordinujeme sociální služby v regionu. Nejdůležitější pro nás je 
sdílení informací a praktická spolupráce. Společné zájmy opav-
ského venkova pak, za nás za všechny, představujeme a hájíme 
na nejrůznějších úrovních. Budujeme pozitivní vztahy s Moravsko-
slezským krajem, řadou ministerstev a zapojujeme se do práce nej-
různějších zájmových a profesních platforem v regionu i na národní 
a mezinárodní úrovni. Hájíme zájmy venkova a jeho samosprávnou 
působnost. O našem regionu bychom si měli rozhodovat sami, ne 
úředníci v Praze. Protože, kdo jiný lépe ví, o co máme usilovat, než 
my, obyvatelé venkova, kteří zde žijeme a pracujeme.

Místní akční skupina Opavsko z. s. 
právní forma: zapsaný spolek
u Krajského soudu v Ostravě,
spisová značka L7023/KSOS
IČ: 270 23 818
ISBN: vydavatelské oprávnění uděleno  
1. 3. 2006  

ZákLADní úDAjE

Rozloha:  756 km²
Počet obyvatel (k 31. 12. 2019):  59 159 obyvatel
Hustota obyvatelstva:  78 obyvatel/km²
Územní působnost (obcí):  50
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ČLEnSká ZákLADnA 
Rekapitulace členské základny dle zájmových skupin MAS Opavsko k 31. 12. 2019:

ORgány MAS OpAVSkO kE Dni 31. 12. 2019

SpOLUpRACUjEME při ROZVOji VEnkOVA

Obce a dobrovolné svazky obcí:
• Mikroregion Hvozdnice
• Obec Holasovice
• Obec Velké Heraltice
• Obec Stěbořice
• Obec Skřipov
• Obec Raduň
• Obec Brumovice
• Město Hradec nad Moravicí
• Obec Hlavnice
• Obec Hlubočec
• Obec Neplachovice
• Obec Branka u Opavy
• Obec Bratříkovice
• Obec Vršovice
• Městys Březová
• Obec Melč
• Obec Větřkovice
• Obec Chvalíkovice
• Obec Radkov
• Obec Staré Těchanovice
• Město Budišov nad Budišovkou
• Obec Moravice
• Obec Kružberk
• Obec Nové Lublice
• Obec Pustá Polom
• Obec Dolní Životice
• Obec Slavkov
• Městys Litultovice
• Obec Mladecko
• Obec Jezdkovice
• Obec Lhotka u Litultovic

• Obec Vřesina
• Obec Uhlířov
• Obec Otice
• Obec Čermná ve Slezsku
• Obec Sosnová
• Obec Svatoňovice
• Obec Štáblovice
• Obec Jakartovice
• Obec Mikolajice
• Město Vítkov
• Obec Velká Polom 
• Obec Těškovice 
• Obec Čavisov 
• Obec Nové Sedlice 
• Obec Mokré Lazce 
• Obec Dolní Lhota 
• Obec Háj ve Slezsku
• Obec Hrabyně
• Obec Štítina
• Obec Kyjovice

Nezemědělští podnikatelé:
• Martin Krupa
• Pavel Škrobánek
• Vítězslav Fryč
• ENERGIA art & technology s.r.o.
• Pavel Košec
• Ing. Marie Skybová, Ph.D.
• Luděk Schweidler
• Kamila Kohoutková
• Tomáš Znášik
• Monika Šneková

• Ing. Jana Kristová
• Tomáš Židek
• Pavlína Pavlíková
• Lubomír Hluchý
• Ing. Jiří Krist
• Dušan Lederer
• EKOTOXA s.r.o.
• Okresní hospodářská komora Opava
• STAMEX spol. s r. o. 
 
Zemědělští podnikatelé:
• Družstvo ZAGRA
• Milan Klapetek
• Oldřich Knopp-Kostka
• AGRONET Smolkov, s.r.o.
• Josef Dihel a syn, s.r.o.
• Zemědělské družstvo Hraničář  
• Loděnice
•  Výrobní a obchodní družstvo 

Stěbořice
• 1. Hradecká zemědělská a. s.
• AGRIMEX Brumovice s. r. o.
• HESAKO zem. výroba s. r. o.
• Zemědělské a obchodní družstvo  
• Hlavnice
•  Okresní agrární komora pro okresy 

Opava a Ostrava
• Vojtěch Binar
• AG družstvo Kružberk
• Jiří Mazur
• Zuzana Gebauerová
• Zemědělské a obchodní družstvo 

SLEZSKÁ DUBINA
• Emil Ludvík
• Václav Heinz
• Jiří Kyncl
• ZP Otice, a.s.
• Farma Hlubočec s.r.o.
• Ing. Rostislav Kyncl
• Jiří Michalisko

Interně prospěšné neziskové subjekty:
• MLÝN U VODNÍKA SLÁMY
•  Českomoravská myslivecká jednota, 

okresní myslivecký spolek Opava
• Jezdecký klub Prohorses
• T. J. Sokol Stěbořice
•  Tělovýchovná jednota  

Sokol Chvalíkovice
• Imcuber, z. s.
• Okresní hospodářská komora Opava

Veřejně prospěšné neziskové subjekty:
• VITAREGIO z. s.
• Sbor dobrovolných hasičů Žimrovice
• Spolek Zálužné
•  Základní škola a Mateřská škola 

Raduň, příspěvková organizace
•  Sdružení hasičů Čech, Moravy 

a Slezska, Sbor dobrovolných hasičů 
• Větřkovice
• HRací DEskové centrum Legie, z. s.
• Za Opavu z. s.
• Slovo 21, z. s.

Výbor MAS Opavsko
•  Ing. Jiří Krist, zastoupen Ing. Jiřím 

Kristem (předseda MAS Opavsko)
•  1. Hradecká zemědělská a.s., 

zastoupena Ing. Janou Ulbrichovou 
(místopředseda)

•  Obec Brumovice, zastoupena 
Ing. Františkem Kučou (místopřed-
seda)

•  Spolek Zálužné, zastoupen Mgr. Pe-
trem Zahnašem (místopředseda)

•  Zemědělské družstvo Hraničář Lodě-
nice (Ing. Zdeňkem Frenzlem),

•  Obec Slavkov (zastoupena Mgr. Ros-
tislavem Musilou)

•  Město Hradec nad Moravicí (zastou-
peno Mgr. Patrikem Orlíkem)

•  Město Budišov nad Budišovkou (za-
stoupeno Ing. Patrikem Schrammem)

•  Obec Velká Polom (zastoupena 
Ing. Kateřinou Honajzrovou)

•  Okresní agrární komora pro okresy 
Opava a Ostrava (zastoupena 
Ing. Robertem Kučerou)

•  Družstvo ZAGRA  
(zastoupeno Martinem Tvarůžkou)

•  Martin Krupa  
(zastoupen Martinem Krupou)

•  Základní škola a Mateřská škola 
Raduň, příspěvková organizace (za-
stoupena PaeDr. Leošem Tesárkem

Hodnotitelská komise
•  Dušan Lederer (zastoupen Dušanem 

Ledererem) - předseda komise
•  Obec Raduň (zastoupena Ludmilou 

Juráňovou) 
•  Ing. Jiří Hon - fyzická osoba (zastou-

pena Jiřím Honem)
•  Obec Dolní Životice (zastoupena 

Jaroslavem Vaňkem) 
•  Obec Neplachovice (zastoupena 

Danou Schreierovou)
•  Městys Březová (zastoupen Pavlem 

Schneiderem)
•  Zuzana Gebauerová (zastoupena 

Zuzanou Gebauerovou)
•  Rostislav Kyncl (zastoupen Rostisla-

vem Kynclem) 
•  Jiří Michalisko (zastoupen Jiřím 

Michaliskem)
•  Za Opavu z. s. (zastoupen Kateřinou 

Skalíkovou)
•  Monika Šneková (zastoupena Moni-

kou Šnekovou)
•  Ing. Marie Trantinová (zastoupena 

Marií Trantinovou)

•  T. J. Sokol Stěbořice (zastoupen 
Tomášem Kramným)

Kontrolní a monitorovací komise:
•  Kamila Kohoutková (zastoupena 

Kamilou Kohoutkovou) - předsedky-
ně komise

•  Obec Hlavnice (zastoupena Bc. Ale-
šem Saliborem)

•  Obec Jezdkovice (zastoupena Věrou 
Burdovou)

•  Výrobní a obchodní družstvo 
Stěbořice (zastoupeno Ing. Marcelou 
Holušovou) 

•  Mlýn U vodníka Slámy  
(zastoupen Šárkou Popkovou)

•  ZP Otice, a.s.  
(zastoupen Ing.Petrem Ševčíkem)

•  Zemědělské a obchodní družstvo 
Slezská Dubina (zastoupeno 
Ing. Františkem Hellebrandem)

Orgány MAS Opavsko včetně nejvyš-
šího orgánu (Členská schůze) musí být 
dle platných stanov spolku vyvážené 
z hlediska zastoupení tzv. zájmových 
skupin. Zájmové skupiny jsou definová-
ny následovně: 
- Obce a dobrovolné svazky obcí (OB)
- Nezemědělští podnikatelé (NP)
- Zemědělští podnikatelé (ZP)
-  Vzájemně (interně) prospěšné nezis-
kové subjekty (např. profesní, zájmové 
organizace, sportovní kluby)  (IP)

-  Veřejně prospěšné neziskové subjekty 
(především poskytující veřejné služby: 
např. vzdělávání, sociální služby, 
církve, ochrana prostředí, kultura, 
komunitní rozvoj)   (VP)

Veřejný sektor ani žádná ze zájmových 
skupin nepředstavuje více než 49% 
hlasovacích práv orgánu MAS.

Kancelář MAS Opavsko
je výkonnou a administrativní jednot-
kou, která realizuje činnosti k naplnění 
poslání MAS Opavsko. Kancelář plní 

pokyny Výboru a Předsedy. Kancelář 
MAS vede Petr Chroust jakožto vedoucí 
zaměstnanec pro realizaci Strategie ko-
munitně vedeného místního rozvoje – ře-
ditel MAS Opavsko.  K 31. 12. 2019 bylo 
v kanceláři MAS Opavsko zaměstnáno 
14 osob v pracovním poměru s celko-
vým přepočteným úvazkem 12,5 (FTE).

Přehled zaměstnanců  
k datu 31. 12. 2019:
Ing. Jiří Krist; Bc. Petr Chroust; 
Ing. Hana Švarcová; Ing. Pavlína  
Brussová; Mgr. Renáta Veselská, 
Ing. Pavel Válek, Mgr. Gabriela  
Geherová; Bc. Martin Hořínek, 
PhDr. Eva Cveková, Bc. Kateřina 
Skalíková, Ing. Daniela Nováková, 
Mgr. Milan Freiberg, Libor Cenek, 
Veronika Staňková.  Pracovní pozice 
a kontakty na zaměstnance kanceláře 
naleznete v části Kontakty, str. 2.
V Místní akční skupině Opavsko působí 
dlouhodobě pracovní skupiny:
•  PS Neziskový sektor, občané, spolky, 

sociální témata
• PS Zemědělci
• PS Podnikatelé
• PS Školství a vzdělávání
• PS Obce, svazky obcí, spolupráce

Kontakty, listiny, stanovy, zápisy z jed-
nání orgánů spolku jsou zveřejněny na
www.masopavsko.cz

Místní akční skupina Opavsko z.s. je 
předsednickou organizací Národní sítě 
MAS ČR
•  Národní síť místních akčních skupin 

ČR  nsmascr.cz/ Krajského sdružení 
Národní sítě MAS Moravskoslezské-
ho kraje.

•  Hájíme zájmy regionu ve spolupráci 
s Krajským úřadem Moravskoslez-
ského kraje

• Budujeme pracovní vztahy na minis-
terstvech: Ministerstvo pro místní roz-
voj, Ministerstvo průmyslu a obchodu, 
Ministerstvo zemědělství, Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy, Minis-
terstvo životního prostředí, Ministerstvo 
práce a sociálních věcí. 

•  Působíme při Národní stálé konferen-
ci, Regionální stálé konferenci Morav-
skoslezského kraje, ITI – Integrovaná 
regionální investice MSK.

•  Spolupracujeme s Agenturou pro so-
ciální začleňování (Úřad vlády ČR), 
Spolkem pro obnovu venkova, Sdru-
žením místních samospráv ČR, Sva-
zem měst a obcí, s Asociací soukro-
mých zemědělců, Agrární komorou, 
Biskupstvím ostravsko-opavským 
a s řadou dalších organizací.

•  Své členy a partnery zastupujeme 
v těchto organizacích:

-  Národní síť zdravých měst a regionů
- Asociace regionálních značek, z. s.
- Euroregion Silesia
-  Destinační management turistické ob-
lasti Opavské Slezsko

-  SINEC – Klastr pro inovace a sociální 
podnikání

- Okresní hospodářská komora
- Celostátní síť pro venkov

Při rozvoji venkova spolupracujeme s řadou organizací. Hledáme a nalézáme 
partnery pro témata jako je podnikání, životní prostředí, zemědělství, péče 
o krajinu, vzdělávání, spolkový život, kultura a rozvoj venkovských tradic.

VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019 VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019

Kancelář MAS Opavsko sídlí v budově bývalé Národní školy pod hradec-
kým zámkem.  Foto: Renáta Veselská

MAS Opavsko spolupracuje i na rozvoji Krajiny břidlice. 
Foto: Milan Freiberg
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Video kanál MAS Opavsko

ÚČETNÍ ZÁVĚRKA Místní akční skupiny Opavsko z. s. za rok 2019
Místní akční skupina Opavsko z. s. zveřejňuje každoročně svou účetní závěrku v plném rozsahu ve Sbírce listin spolkového rejstříku (přístupno např. ze stránek 
www.justice.cz) a na svých webových stránkách www.masopavsko.cz. Podoba a obsah účetní závěrky jsou stanoveny zákonem o účetnictví, její součástí je 
minimálně rozvaha, výkaz zisku a ztráty a příloha. Účetní závěrka Místní akční skupiny Opavsko je každoročně auditovaná nezávislým auditorem.

Štáb televize z Bruselu si téměř ze tří ti-
síc „masek“ v Evropě vybral tři. A jednou 
z nich byla právě MAS Opavsko. Na našem 
území tak štáb ENRD natáčel v únoru 2020  
3 dny dokument o přínosu metody LE-
ADER pro rozvoj venkova.

FinAnČní A EkOnOMiCké úDAjE

VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019 VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019
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Vítaným zpestřením členské schůze MAS Opavsko v prosinci 2019 byl karikaturista Václav Šipoš. Foto: Renáta Veselská

VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019 VýrOční zpráVa    Místní akční skupiny Opavsko z.s. 2019
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V současnosti již žadatelé z území 
MAS Opavsko realizují desítky svých 
záměrů v objemu přes 100 milionů 
korun. Mezi úspěšné žadatele a rea-

lizátory naší Strategie patří řada obcí, 
zemědělští i nezemědělští podnikate-
lé, základní a mateřské školy, hasiči, 
spolky a neziskové organizace.

V průběhu roku 2019 bylo v MAS 
Opavsko vyhlášeno 13 výzev, ve kte-
rých bylo rozděleno 39,5 milionů 
korun. Celkově za celé období 2014 
– 2020 jde o 36 vyhlášených výzev 
a 135 milionů korun, které pomáhají 
řešit nejpalčivější potřeby území. 
Rozděleny byly již téměř veškeré 
podpory pro infrastrukturní projekty 
obcí (programový rámec IROP). Pod-
pořeno bylo celkově 22 odborných 
učeben základních a mateřských 
škol, 10 hasičských jednotek, 12 
realizací chodníků a bezpečnostních 
prvků na silnicích, 2 cyklostezky, 
realizováno 8 komunitních center, 
vybudován 1 sociální byt. 
Úspěšně byly v rámci Strategie reali-
zovány projekty se sociální tematikou 
(sociální služby, prorodinná opatření 
a sociální podnikání) – programové-
ho rámce Operačního programu Za-
městnanost. Celkově bylo podpořeno 
5 sociálních služeb, 9 příměstských 
táborů a jeden sociální podnik. 
Vyzkoušeli jsme si podpořit přes 
ministerstvo životního prostředí  

4 projekty na výsadby sídelní zeleně 
a těšíme se na výsledky ve městě 
Budišov nad Budišovkou, v městysu 
Litultovice v obci Branka u Opavy 
a Neplachovice.  
Pro žadatele je tradičně velice zajíma-
vý dotační rámec Programu rozvoje 
venkova, v rámci kterého jsou pod-
pořeny projekty zemědělců, lesnic-
ké projekty, záměry venkovských 
podnikatelů a řemeslníků, cestovní 
ruch, naučné stezky, podpořeny 
budou také spolkové aktivity, vyba-
vení kluboven, knihoven, venkovské 
obchody a drobná obecní infrastruk-
tura. Ve výzvě č. 3 (6/2019) bylo 
vybráno 24 projektů v celkové výši 
dotace 10 622 822 Kč. Rekordní vý-
zvou se stala výzva č. 4 (6/2020), 
do které bylo podáno 65 žádostí 
o podporu. Žadatelé požádali o cel-
kem 26 103 892 Kč, k dispozici je 
však pouze 17 282 223 Kč. Je urči-
tá naděje, že velký zájem ze strany 
obcí, zemědělců a podnikatelů bude 
možno uspokojit ve výzvě následují-
cí, plánované na začátek roku 2021.

Nikdo jiný to za nás neudělá, ani Ev-
ropská unie, vláda nebo kraj. 
Máme šanci vytvořit protikus k té 
lisovací formě, která se skládá ze 
dvou půlek. A sice z toho, co nabízí 
Evropská unie, vláda, kraj. A proti 
tomu musíme postavit to, co potře-
bujeme my. 
Některé věci se nemění dlouhodobě. 
Například vzdělávání. Potřeba do něj 
investovat je tu stále a nikdo nám ne-
vyčte, když se mu budeme věnovat. 

Doba se mění a bude se měnit čím 
dále rychleji a jediná dobrá reakce 
na měnící se podmínky je učit se 
v tom fungovat. To se týká podniků, 
podnikatelů, spolků, škol. Školy se 
musí naučit učit jinak. Což ukázalo 
třeba covidové období.
Další oblast, do které se určitě bude 
investovat, je klimatická krize. Něco 
jsme prostě způsobili a teď to musí-
me odčinit. Dělat věci jinak, pokud 
bychom pokračovali ve stejných ko-

lejích, to by skončilo obrovským prů-
švihem. To se ví. Pojďme tedy ty věci 
dělat jinak. Bude se to týkat energe-
tiky, průmyslu, úspor energie, využití 
odpadových materiálů. Je nejvyšší 
čas s tím začít něco dělat.
Třetí klíčovou oblastí jsou sociální 
věci. Je to řešení stárnutí obyvatel, 
které v následujících deseti letech 
nabere velké tempo, protože jestli 
to budeme měřit počtem lidí mezi 
60 a 65 let, tak se začnou do toho-
to pásma dostávat silné populační 
ročníky z konce 60. a začátku 70. 
let. My na to absolutně nejsme při-
praveni. Trošku jsme promarnili čas, 

kdy jsme se na to mohli připravit. 
Věděli jsme, co máme dělat. Ani 
obce ani stát do toho neinvestova-
ly. Stát si pořád myslí, že se to dá 
řešit velkými investicemi do velkých 
pečovatelských zařízení, ale ukazuje 
se, že nejen s ohledem na nákazovou 
situaci je riskantní koncentrovat lidi 
do jednoho místa a lidé s tím také ne-
jsou spokojení. Takže řešení je míst-
ní péče o seniory komunitního typu 
v menších zařízeních. 
Pokud naplánujeme naši cestu tímto 
směrem, určitě se potkáme i s evrop-
skými penězi.

Jiří Krist

StRAtEgiE ROZVOjE úZEMí (SCLLD) MAS OpAVSkO
OpAVSkU tO oMAStíme

jE nA náS, CO bUDEME pOtřEbOVAt

přEhLED pODpOřEnýCh pROjEktů VE VýZVáCh V ROCE 2018 A 2019

Jak jsme omašťovali chod soukolí rozvoje opavského regionu v uplynulém 
roce? Mohutně. Realizace naší společné strategie, alespoň co se peněz týče, je 
na svém vrcholu.

Ještě nevíme, jak bude nové programové období 2021 – 2027 vypadat, ale s pl-
ným vědomím můžeme pracovat na formulaci toho, co potřebujeme, co by nám 
nejvíc pomohlo a do čeho se v našich obcích vyplatí investovat.

Název projektu Žadatel
Celkové způsobilé 
výdaje projektu 

Dotace v Kč

Integrovaný regionální operační program 01: ZVÝŠENÍ PODÍLU UDRŽITELNÝCH FOREM DOPRAVY

Výstavba cyklostezky podél silnice III/4676 v obci Háj ve Slezsku Obec Háj ve Slezsku 1 894 737,00    1 800 000,15    

Zvýšení bezpečnosti dopravy v obci Kyjovice Obec Kyjovice 1 296 276,00    1 231 462,20    

Zvýšení bezpečnosti dopravy v obci Hlubočec Obec Hlubočec 2 000 000,00    1 900 000,00    

Opatření ke zvýšení dopravní bezpečnosti  
v obci Branka u Opavy

Obec Branka u Opavy 2 000 000,00    1 900 000,00    

Integrovaný regionální operační program 02: ZVÝŠENÍ PŘIPRAVENOSTI K ŘEŠENÍ A ŘÍZENÍ

RIZIK A KATASTROF

Specializovaná technika pro JSDH Hradec nad Moravicí Město Hradec nad Moravicí 500 000,00    475 000,00    

Specializovaná technika JSDH Jakubčovice - 2 Město Hradec nad Moravicí 500 000,00    475 000,00    

Nákup specializované techniky pro JSDH Kyjovice Obec Kyjovice 295 121,00    280 364,95    

Specializovaná technika JSDH Mokré Lazce Obec Mokré Lazce 318 713,00    302 777,35    

Pořízení specializované techniky IZS pro Obec Hlubočec Obec Hlubočec 252 376,00    239 757,20    

JSDH Brumovice - pořízení techniky Obec Brumovice 499 521,88    474 545,78    

JSDH Hrabyně - pořízení technického vybavení Obec Hrabyně 466 308,00    442 992,60    

Nákup specializované techniky pro JSDH Mikolajice Obec Mikolajice 396 482,00    376 657,90    

Nákup specializované techniky pro jednotku sboru hasičů Litultovice Městys Litultovice 60 174,00    57 165,30    

Nákup specializované techniky 
pro JSDH Jakartovice-Bohdanovice

Obec Jakartovice 278 902,00    264 956,90    

Integrovaný regionální operační program 03: ZVÝŠENÍ KVALITY A DOSTUPNOSTI SLUŽEB VEDOUCÍ K SOCIÁLNÍ INKLUZI

Půdní vestavba komunitního centra s knihovnou Obec Mokré Lazce 2 000 000,00    1 900 000,00    

Změna šrotovníku na klubovnu Obec Jezdkovice 2 000 000,00   1 900 000,00    

Komunitní centrum Staré Těchanovice Obec Staré Těchanovice 1 999 202,17    1 899 242,06    

Změna šrotovníku na klubovnu - ETAPA II Obec Jezdkovice 2 000 000,00    1 900 000,00    

Komunitní centrum Slavkov Obec Slavkov 2 000 000,00    1 900 000,00    

Zvýšení dostupnosti sociálních služeb SASRD a NZDM TUNNEL VÍTKOV - B
Středisko volného času Vítkov,  

příspěvková organizace
699 999,20    664 999,24    

Komunitní centrum Litultovice Městys Litultovice 2 000 000,00    1 900 000,00    

Sociální bydlení - č. p. 49, Čermná ve Slezsku Obec Čermná ve Slezsku 1 598 880,00    1 518 936,00    

Integrovaný regionální operační program 05: ZVÝŠENÍ KVALITY A DOSTUPNOSTI  INFRASTRUKTURY PRO VZDĚLÁVÁNÍ A CELOŽIVOTNÍ  UČENÍ

Modernizovanými učebnami vstříc moderním výukovým metodám
Masarykova základní škola a mateřská škola 
Melč, okres Opava, příspěvková organizace

1 939 577,86    1 842 598,96    

Modernizace odborné výuky na ZŠ Velká Polom
Základní škola a Mateřská škola Velká Polom, 

příspěvková organizace
1 586 235,00    1 506 923,25    

Vybudování multimediální učebny a posílení vnitřní konektivity v ZŠ Skřipov
Základní škola a Mateřská škola Skřipov, okres 

Opava, příspěvková organizace
1 992 772,81    1 893 134,16    

Učebna polytechnického vzdělávání na ZŠ Budišov nad Budišovkou Město Budišov nad Budišovkou 1 599 367,11    1 519 398,75    

Venkovní tzv. živá učebna v ZŠ Branka u Opavy
Základní škola a Mateřská škola  

Branka u Opavy, příspěvková organizace
619 036,00    588 084,20    

Stavební úpravy objektu a nákup vybavení na podporu zájmového 
a neformálního vzdělávání v Dolních Životicích 

Obec Dolní Životice 1 993 347,84    1 893 680,44    

Rekonstrukce odborných učeben (učebna pro fyziku/přírodopis/přírodovědu 
a učebna chemie) na ZŠ Budišov nad Budišovkou

Město Budišov nad Budišovkou 1 999 732,00    1 899 745,40    

Vybavení jazykové a polytechnické učebny při ZŠ Větřkovice Obec Větřkovice 1 179 762,00    1 120 773,90    

VýrOční zpráVa    STRATEGIE VýrOční zpráVa    STRATEGIE

Soustředěné čtení nového čísla Zpravodaje MAS Opavsko na členské 
schůzi v Mikolajicích v červnu 2019.  Foto: Milan Freiberg
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přEhLED pODpOřEnýCh pROjEktů VE VýZVáCh V ROCE 2018 A 2019 přEhLED pODpOřEnýCh pROjEktů VE VýZVáCh V ROCE 2018 A 2019

Název projektu Žadatel
Celkové způsobilé 
výdaje projektu 

Dotace v Kč

Operační plán zaměstnanost, 01: SOCIÁLNÍ SLUŽBY

Poradenské a aktivizační služby pro rodiny i jednotlivce na Opavsku EUROTOPIA.CZ, o.p.s. 1 079 585,00    917 647,25    

Odborné dluhové a profesní poradenství podporující sociální 
začleňování na obcích

Nová možnost, z.ú. 1 730 875,00    1 471 243,75    

Dostupná pomoc pro rodiny s dětmi na území MAS Opavsko Spolu pro rodinu, z.s. 1 070 575,00    909 988,75    

Operační plán zaměstnanost, 04: PRORODINNÁ OPATŘENÍ

Příměstské tábory s Domečkem Kurzy pro děti Skalka, z. ú. 926 250,00    787 312,50    

Letní a jarní příměstské tábory Skalka
Církevní základní škola svaté Ludmily v Hradci 

nad Moravicí
546 762,50    464 748,12    

Příměstské tábory lll HRAcí DEskové Centrum Legie z.s. 478 250,00    406 512,50    

Příměstské tábory Legie II. HRAcí DEskové Centrum Legie z.s. 658 625,00    559 831,25    

Příměstské tábory Legie
Církevní základní škola svaté Ludmily v Hradci 

nad Moravicí
736 298,75    625 853,93    

Operační plán životního prostředí, 01: REVITALIZACE SÍDLENÍ ZELENĚ

Revitalizace zeleně na vybraných veřejných prostranstvích města Budišov 
nad Budišovkou

Město Budišov nad Budišovkou 1 620 733,08    972 439,84    

Revitalizace ploch u řeky Moravice, Branka u Opavy Obec Branka u Opavy 738 749,18    443 249,50    

Projekt výsadeb nelesní zeleně v k.ú. Litultovice Městys Litultovice 221 932,15    133 159,29    

Obnova a regenerace zámeckého parku v Neplachovicích Obec Neplachovice 1 312 732,10    787 639,26    

Program rozvoje venkova, FICHE 2: INVESTICE DO ZEMĚDĚLSKÝCH PODNIKŮ

Pořízení hrnkovacího stroje Jan Weiss 393 250,00    196 625,00    

Údržba venkovské krajiny Zuzana Gebauerová 150 000,00    75 000,00    

Nákup zemědšlské techniky, inovace koňských boxů Ludvík Emil 370 000,00    185 000,00    

Inovace technologií odchovu drůbeže Farma Hlubočec s.r.o. 749 000,00    449 400,00    

Modernizace zemědělské techniky Václav Heinz 750 000,00    450 000,00    

Nákup svinovacícho lisu Jiří Kyncl 750 000,00    450 000,00    

Modernizace hospodářství Vítkov Patrik Lhotský 488 000,00    341 600,00    

Program rozvoje venkova, FICHE 3: ZPRACOVÁNÍ A UVÁDĚNÍ NA TRH ZEMĚDĚLSKÝCH PODNIKŮ

Investice do hmotného majetku - Řeznictví Gebauer ŘEZNICTVÍ LUKÁŠ GEBAUER s.r.o. 396 420,00    198 210,00    

Pořízení nového firemního vozidla včetně chlazení a pořízení nových 
chladícíh vitrín

Kamil Bena 743 802,00    334 170,00    

Mléčné výrobky k dětem Zemědělské a obchodní družstvo Hlavnice 700 000,00    350 000,00    

Nákup sušárny Markéta Kubesová Henklová 800 000,00    335 920,00    

Zpracování a uvádění na trh zemědělských produktů 
Řeznictví Lukáš Gebauer

ŘEZNICTVÍ LUKÁŠ GEBAUER s.r.o. 1 950 000,00    970 000,00    

Vybavení bourárny Družstvo ZAGRA 499 999,00    243 573,00    

Modernizace vybavení provozovny KAMAHAJ s.r.o. KAMAHAJ s.r.o. 499 800,00    224 910,00    

Investice do rozvoje společnosti 
Řeznictví Lukáš Gebauer s.r.o.

ŘEZNICTVÍ LUKÁŠ GEBAUER s.r.o. 1 265 635,00    632 500,00    

Pořízení chladírny Jaroslava Klemensová 2 000 000,00    1 000 000,00    

Velké inovace v malé moštárně Petr Chroust 220 000,00    110 000,00    

Název projektu Žadatel
Celkové způsobilé 
výdaje projektu 

Dotace v Kč

Program rozvoje venkova, FICHE 4: LESNICKÁ INFRASTRUKTURA

Rekonstrukce lesní cesty Cihelní Městské lesy Opava 852 803,00    767 522,00    

Program rozvoje venkova, FICHE 5: ZEMĚDĚLSKÁ INFRASTRUKTURA

Rekonstrukce polní cesty v k.ú. Melč Obec Melč 446 038,00    401 434,00    

Rekonstrukce povrchu polních cest v Hlavnici Obec Hlavnice 677 022,00    609 319,00    

Program rozvoje venkova, FICHE 7: PODPORA INVESTIC NA ZALOŽENÍ NEBO ROZVOJ NEZEMĚDĚLSKÝCH ČINNOSTÍ

Ať je trávě prima Martin Starý 220 000,00    96 316,00    

MINIPIVOVAR Stěbořice, PIVNÍ lázně a ubytování. PIVOVAR Stěbořice s.r.o. 4 998 740,00    2 102 007,00    

Modernizace provozovny Jiří Piskoř Jiří Piskoř 430 000,00    189 000,00    

Rozvoj činnosti truhlářské firmy Antonín Najser Antonín Najser 984 900,00    409 977,00    

Nákup manipulační techniky Jan Stuchlík 1 300 000,00    292 500,00    

Pořízení softwaru a dalšího zařízení pro společnost 
Moderní škola s. r. o.

Moderní škola s.r.o. 2 300 000,00    692 824,00    

NAVRCH BAGR Martin Chalupa 4 100 000,00    1 707 819,00    

Pořízení VZV ZD Hraničář Loděnice 995 000,00    348 250,00    

Přívěs Robert Budírský 90 750,00    40 837,00    

Revitalizace provozovny, včetně vybavení budovy a výsadby zeleně KlaGeo, s.r.o. 499 000,00    149 132,00    

Pořízení automobilů a technického 
zhodnocení pro společnost ANAVO GROUP s.r.o.

Anavo group s.r.o. 955 500,00    429 975,00    

Pořízení užitkového automobilu Antonín Najser 500 000,00    225 000,00    

Pořízení automobilu Tomáš Gřešek 454 900,00    204 705,00    

Pořízení vozidla a technologie pro společnost
LABOR machine s.r.o.

LABOR machine s.r.o. 1 200 000,00    540 000,00    

Inovace pro firmu - nákup stavebního stroje Rýpadlo-nakladač Martin Chalupa 2 250 143,00    1 012 564,00    

Sklopný valník na práci Martin Starý 499 000,00    224 550,00    

Pořízení pásového bagru Petr Vaněk 767 987,00    345 594,00    

Šicí dílna Velké Heraltice Slezská Harmonia spol. s r. o. 1 498 952,00    674 528,00    

Pořízení vozidla Jan Stuchlík 500 000,00    225 000,00    
Program rozvoje venkova, FICHE 9: INVESTICE DO OCHRANY MELIORAČNÍCH A ZPEVŇUJÍCÍCH DŘEVIN

Oplocenky Robert Budírský 53 550,00    53 550,00    

Stavba oplocenek - Větřkovice Obec Větřkovice 138 550,00    114 504,00    

Ochrana MZD v LHC 705401 v roce 2019 Městské lesy Opava 145 000,00    145 000,00    
Program rozvoje venkova, FICHE 10:

Turistické odpočinkové stanoviště Mokré Lazce 344 850,00    344 850,00    

Rekonstrukce altánků NS Hvozdnice Slavkov 250 000,00    250 000,00    

Lanový park - Sadařova naučná stezka Sosnová 997 000,00    997 000,00    
Program rozvoje venkova, FICHE 11: INVESTICE DO LESNICKÝCH TECHNOLOGIÍ

Jednokotoučová rozmítací pila s příslušenstvím - Lesy Budišov n.B. Lesy Budišova nad Budišovkou s.r.o. 1 000 000,00    498 500,00    
Pořízení mulčovače pro údržbu mladých porostů v lesích obce 
Stěbořice

Obec Stěbořice 190 000,00    95 000,00    

Pořízení štěpkovače Jan Tvarůžka 470 000,00    235 000,00    

Univerzální nakladač s kleštěmi pro manipulaci s materiálem Lesy Budišov nad Budišovkou s.r.o. 1 500 000,00    750 000,00    
Pořízení štěpkovače a lesního navijáku pro práci v lesích obce 
Stěbořice

Obec Stěbořice 485 000,00    242 500,00    

Pořízení dvouhřídelové vícelisté rozmítací pily pro společnost Pila 
Karel Vlček s. r. o.

Pila Karel Vlček s.r.o. 999 999,00    499 999,00    

VýrOční zpráVa    STRATEGIE VýrOční zpráVa    STRATEGIE
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přEDStAVUjEME pODpOřEné pROjEkty přEDStAVUjEME VýběR Z pODpOřEnýCh pROjEktů

V bRAnCE DbAjí nA DOpRAVní bEZpEČnOSt
Žadatel:  Obec Branka
Název projektu:   Opatření ke zvýšení dopravní bezpečnosti v obci Branka u Opavy
Celkové náklady:  4 546 948 Kč
Dotace:  1 900 000 Kč (IROP)
Popis: Předmětem projektu je výstavba a rekonstrukce chodníků podél silnice III/4644 na ulici 
Školní, a navazujících místních komunikacích, přizpůsobených osobám s omezenou schopností 
pohybu a orientace, včetně zřízení nových osvětlených přechodů pro chodce, míst pro přecházení, 
zpomalovacích prahů a dalších opatření ke zvýšení dopravní bezpečnosti v obci Branka u Opavy.
a úspěšný vstup do 1. třídy ZŠ, ale je vkladem i do celé jeho budoucnosti.

bAgR UšEtří pROVOZní nákLADy
Žadatel: Petr Vaněk
Název projektu: Pořízení pásového bagru
Celkové náklady: 767 987 Kč
Dotace: 345 594 Kč (PRV)
Popis: Projekt se zabýval pořízením nového pásového minirypadla, které 
má nižší náklady na údržbu a také efektivnější a ekologičtější provoz. 
Hlavním důvodem pořízení nového stroje byla  úspora paliva a přívětivější 
uživatelské rozhraní pro obsluhu. Nové minirypadlo s větším hloubkovým 
dosahem a vyšší rypnou silou bude uživateli sloužit při zhotovování pří-
pojek inženýrských sítí, zejména při napojování rodinných domů k nově 
budované obecní kanalizaci. Bude také využíván při lehčích demoličních 
a přípravných pracích.

bUDišOV REVitALiZOVAL VEřEjnOU ZELEň

Žadatel:   Město Budišov  
nad Budišovkou

Název projektu:   Revitalizace zeleně  
na vybraných veřejných  
prostranstvích

Celkové výdaje: 1 627 326,55 Kč
Dotace: 972 439,84 Kč (OPŽP)
Popis: Předmětem projektu je revitalizace zeleně na 4 lokalitách veřejného 
prostranství města Budišova nad Budišovkou. Máme za cíl zvýšení dlou-
hodobé prosperity dřevin, zvýšení atraktivity a biodiverzity v rámci zasta-
věného území a přispění k celkovému zlepšení kvality životního prostředí. 
V rámci projektu dojde ke kácení dřevin ve špatném zdravotním stavu, se 
sníženou provozní bezpečností, ošetření stávajících dřevin a provedeny 
budou nové výsadby vč. následné tříleté péče. Jedná se o komplexní ře-
šení současného stavu zeleně ve městě. 

DřEVAřSký pROVOZ ZíSkAL nOVOU piLU 
Žadatel:  Pila Karel Vlček s.r.o.
Název projektu:   Pořízení dvouhřídelové vícelisté rozmítací pily pro spo-

lečnost Pila Karel Vlček s. r. o.
Celkové náklady:  2 251 300 Kč
Dotace:  499 999 Kč (PRV) 
Popis: Společnosti Pila Karel Vlček s. r. o. pomohla dotace ke zkvalitnění 
strojového parku a firma si tak mohla pořídit vlastní rozmítací stroj a do-
statečnou výškou prořezu. Vícelistá rozmítací pila bude sloužit předprůmy-
slovému zpracování a základnímu opracovaní dřeva, především kulatiny 
a surových kmenů. 

SADAřOVU StEZkU DOpLniLO LAnOVé CEntRUM
Žadatel: Vitaminátor s. r. o.
Název projektu: Lanový park – Sadařova naučná stezka
Celkové náklady: 1 453 646 Kč
Dotace: 997 000 Kč (PRV)
Popis: Firma Vitaminátor s. r. o. díky dotaci mohla doplnit svou Sadařo-
vu naučnou stezku o další atraktivitu, která přiláká návštěvníky, zejmé-
na ty mladší. Lanové centrum se nachází uprostřed sadů, ve kterých se 
pěstují jabloně, rybíz, maliny nebo také pohanka. Podařilo se propojit 
zábavní část projektu s edukační částí. Nejen děti mateřských a zá-
kladních škol se tedy dozví něco o pěstování ovoce v sadu, ale užijí si 
i zábavu spjatou s návštěvou lanového parku.

LEgiE pOřáDALA příMěStSké tábORy
Žadatel: HRAcí Deskové Centrum Legie z.s.
Název projektu: Příměstské tábory Legie 
Celkové způsobilé výdaje: 658 625 Kč
Dotace: 658 625 Kč (OPZ)
Popis: V červenci 2019 se konaly první příměstské tábory klubu deskových 
her Legie z Hradce nad Moravicí. Pořádaly se celkem 3 letní turnusy, při-
čemž první se konal u hotelu Belarie a další dva v kempu na Kajlovci. Zájem 
o tábory byl veliký a všechny turnusy byly plně obsazeny. Děti zažily spous-
tu zábavy, soutěží a výletů. Mohly si vyzkoušet zajímavé hry z repertoáru 
klubu deskových her a připraveny pro ně byly také zážitkové workshopy 
na téma hasičství, enviromentální výchovy a kreativních dílniček. Na konci 
každý táborník obdržel odměnu v podobě deskové nebo jiné hry. 

VětřkOViCE ZíSkALy jAZykOVOU  A pOLytEChniCkOU UČEbnU
Žadatel:  ZŠ a MŠ Větřkovice
Název projektu:   Přestavba budovy skladu na jazykovou  

a polytechnickou učebnu  
při ZŠ Větřkovice

Celkové náklady:  2 000 000 Kč
Dotace: 1 900 000 Kč (IROP) 
Popis: Ze skladu školního mobiliáře, který se nacházel v těsné blízkosti hlavní budovy základní 
školy, vznikla díky dotaci z MAS Opavsko jazyková a polytechnická učebna. Cílem projektu bylo 
vytvoření moderního a atraktivního prostředí, které nabídne žákům pestrou paletu školních a mi-
moškolních aktivit, jež v nich vzbudí zájem o další studium zejména v polytechnických, jazyko-
vých a přírodovědných předmětech.

MELČ Má nOVý DOpRAVní tERMináL
Žadatel: Obec Melč
Název projektu: Přestupní zastávka Melč
Celkové náklady: 4 357 877 Kč
Dotace EU:  1 900 000 Kč (IROP)
Popis: Projekt vyřešil přestupní zastávky v cen-
tru obce. Došlo ke kompletní reorganizaci 
dopravního prostoru, vznikla nová stanoviště 
a byla upravena ta stávající. Zastávky dostaly 
nové vybavení a vznikly i nové pěší trasy a došlo 
k úpravě veřejného prostoru zaměřené na zvý-
šení bezpečnosti. Prostor dostal i nový mobiliář, 
zeleň a cykloboxy. 

nOVý AUtOMObiL ZAjiStí LEpší  
DOStUpnOSt SLUžEb
Název projektu:  Zvýšení dostupnosti sociál-

ních služeb SASRD a NZDM 
TUNNEL VÍTKOV – B

Celkové náklady:  699 999 Kč
Dotace:  664 999 Kč (IROP) 
Popis: Projekt má za cíl podpořit rozvoj a do-
stupnost stávajících sociálních služeb posky-
tovaných organizací. Jeho hlavním cílem bylo 
zakoupení nového automobilu, aby organizace 
mohla lepe zajišťovat propojení všech tří svých 
poboček v šestí obcích. SASRD zajišťuje pomoc 
rodinám s dětmi v jejich nepříznivé sociální situ-
aci, NZDM je určena pro děti 6-26 let. 

hASiČi MOhOU LépE bOjOVAt  
SE SněhEM
Název projektu:  Specializovaná technika JSDH 

Jakubčovice – 2
Celkové náklady:  500 000 Kč
Dotace:  475 000 Kč (IROP)
Popis: Díky tomuto projektu si mohli hasiči z Ja-
kubčovic pořídit speciální techniku určenou pro 
odstraňování důsledků nadměrných sněhových 
srážek a masivních námraz. Nová elektrocent-
rála, ruční radiostanice, osvětlovací souprava 
a souprava prostředků pro odstraňování spad-
lých stromů – to všechno pomohlo dobrovolným 
hasičům z Jakubčovic k větší akceschopnosti. 

VýrOční zpráVa    STRATEGIE VýrOční zpráVa    STRATEGIE
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Jsme rádi, že se pomocí takto ma-
lých příspěvků daří zorganizovat  
akce, jež vytváří mezi občany prostor 
pro komunitní setkávání, ať již v rám-
ci různorodých sportovních utkání či 
poklidných předvánočních besídek.
Tematicky byly v loňském roce za-
stoupeny akce v oblasti péče o kraji-
nu např. v podobě jarních úklidů obcí 
(Spolek Zálužné, SDH Uhlířov, Aleš 
Košárek – Dolní Životice, obec Otice), 
sportovní aktivity zahájil již v březnu 
5. ročník oblíbený závod Carambarun 
pořádaný spolkem Caramba! Team, 
z.s. z Březové. Následoval Atletic-
ký pětiboj žáků 5. tříd při ZŠ a MŠ 
Těškovice, fotbalový turnaj mládeže  
„O pohár generála. H. Píky“ ve Štíti-
ně,  běžecký závod „Mokrolazecký 
přespolňák 2019“, Hájecký Baby cup 

2019, Grundbike v Neplachovicích 
a řada dalších. 
Současně byly podpořeny akce udr-
žující místní tradice a kulturu, ať již 
formou adventních koncertů a se-
tkání (Svatoňovice, Branka u Opavy, 
Pustá Polom, Březová,  Budišov nad 
Budišovkou, Holasovice), velikonoč-
ních,  vánočních dílen a jarmarků  
(Mokré Lazce, Mikolajice,  Žimrovice, 
Radkov, Holasovice), dětských dnů 
a dnů obcí (obec Melč, Velké Heral-
tice, Neplachovice, Raduň). 
Některé obce své tradice zahájily 
teprve loni, ale pevně věříme, že se 
stanou pevnou součástí jejich každo-
ročního rytmu společenských akcí. 
Uveďme například pochod „Hrabyň-
ská dvacítka aneb Čarodějnice nikdy 
nespí“ pod záštitou spolku Hraběnky 

z Hrabyně z.s. , 1. ročník hudebního 
festivalu BrankaFest, jež potěšil pře-
vážně příznivce hardrockového a me-
talového žánru či Květinová pouliční 
slavnost ve Velkých Heralticích.
To je jen nepatrný výčet projektů, 

které bylo možno z projektu podpořit. 
Věříme, že i v roce 2020 tuto mož-
nost využijete a obohatíte tak svůj 
život v obcích o nějakou zajímavou 
akci, na kterou budete dlouho vzpo-
mínat.  Hana Švarcová

MALý LEADER pODpOřiL šiROké SpEktRUM 
VEnkOVSkýCh AktiVit

Tradičně vyhlašovaný program Malý LEADER pro Opavsko přinesl také v roce 
2019 množství zajímavých projektů. Znamenalo to dohromady 59 proplacených 
žádostí v celkové výši 235 734 Kč. Ceníme si odvahy nových žadatelů, kteří se 
do programu s chutí zapojili a mohli si na vlastní pěst ověřit, že administrativa 
programu opravdu neobnáší žádná skrytá úskalí. 

VýrOční zpráVa    MAlý lEAdER PRO OPAvSkO

Hrabyňská dvacítka aneb Čarodějnice nikdy nespí 
2019.

Vánoční jarmark - Žimrovice

Hájecký BABYCUP 2019 v Háji ve Slezsku.

Fotbalový turnaj o pohár generála Heliodora Píky 
ve Štítině.

Společný úklid lesa a okolí v Uhlířově.

Den koní ve Mlýnku ve Velké Polomi. 

Ukliďme Dolní Životice a Hertice.

ČISTÁ ENERGIE PRO OPAVSKO

 Jedním z příkladů, jak využívat obnovitelné zdroje energie v našem regionu, jsou větrné elektrárny v Melči. Foto: Renáta Veselská
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Komunitní energetika je podle míst-
ních akčních skupin téma dneška 
a hlavně zítřka. Jde především o to, 
že obce, drobní podnikatelé a místní 
občané společně postaví a provozují 
malou elektrárnu nebo teplárnu. Díky 
tomu peníze za energii zůstávají v da-
ném regionu. Pro obce i občany je to 
zajímavý způsob, jak zhodnotit své 
peníze.
„Obecně platí, že obce mají málokdy 
koncepci, jak přistupovat k tak zá-
sadní věci pro rozvoj obce, jakou je 
energetika. Nedávný průzkum, který 
si nechalo zpracovat Ministerstvo prů-
myslu a obchodu ve věci úspor ener-
gie, potvrdil, že Češi mají velmi nízké 
povědomí na toto téma. Proto naše 
Místní akční skupina Opavsko připra-
vuje metodiku pro venkovské regiony, 
jak na to,” říká Jiří Krist, předseda 
Národní sítě Místních akčních skupin 
a předseda Místní akční skupiny Opav-
sko. 
Jiří Krist uvádí, že dobrým příkladem, 
kterým by se mohly ostatní obce 
inspirovat, jsou Mikolajice ležící ne-
daleko Opavy. Tam obec vybudovala 
ve spolupráci s Univerzitním centrem 

energeticky efektivních budov při 
ČVUT v Praze topný systém s kogene-
račním kotlem WAVE na pelety, který 
zajišťuje teplo a elektřinu pro obecní 
úřad, kulturní dům, prodejnu potravin 
a požární zbrojnici. Navíc jsou na stře-
še prodejny umístěné solární články 
a v budově baterie. Tento systém je 
v Česku ojedinělý. 
„Výhodou je zejména to, že celý sys-
tém může být zcela autonomní. Navíc 
se veškerá energie hned spotřebuje 
nebo uloží do baterie na pozdější vy-
užití. Na stejném principu fungují i so-
lární články. To znamená, že například 
při výpadku elektrické energie, která 
mimo jiné zásobuje mrazáky a led-
ničky v prodejně, nemůže dojít k zne-
hodnocení potravin. I naše zásahová 
jednotka hasičů má neustále dostup-
nou elektřinu a teplo a může své úkoly 
plnit i v případě výpadku sítě,” říká 
starosta obce Mikolajice Martin Krupa.
Klíčovým tématem pro místní akční 
skupiny po celé republice jsou do roku 
2030 právě energetické úspory. „Prv-
ním krokem, který musíme udělat 
je, že musíme zjistit, jaká je vlastně 
situace v obcích, firmách i u občanů 

formou zjednodušených energetic-
kých auditů. Dále zmapujeme existu-
jící firmy, které mají kapacitu projek-
tovat, stavět i servisovat všechna ta 
potřebná opatření pro úspory energie 
i zařízení k využití jejich obnovitelných 

zdrojů. Chceme pomoci snížit spotře-
bu energie v regionu MAS Opavsko 
o 5 % a dosáhnout cíle 60 MW celko-
vého instalovaného výkonu elektráren 
využívajících obnovitelné zdroje, a to 
do roku 2030,” dodává Jiří Krist. 
Podle Jiřího Krista to znamená ročně 
ušetřit jen na Opavsku energii rovnající 
se 15 tisícům tun černého uhlí, za ce-
lou Českou republiku pak 150 krát 

více. Jaké pozitivní dopady na zdraví 
lidí a jejich životní prostředí budou mít 
úspory a čisté zdroje energie, to bude 
mapovat další projekt MAS Opav-
sko, který byl realizován s podporou 
a v úzké spolupráci se společností 

ČEZ a.s., konkrétně s jejím odděle-
ním ČEZ Inovace. S využitím stanic 
perfect-Air ostravské firmy SLAMKA 
CONSULTING s.r.o. se začal měřit 
prach a další veličiny v 17 obcích 
Opavska. Od prvního nápadu do spuš-
tění měření na Opavsku uplynula re-
kordně krátká doba 7 měsíců. Opav-
sko se tak stává testovacím regionem 
pro chytrá řešení nejen v energetice.

Ve spolupráci MAS Opavsko, společnosti ČEZ a.s. 
a ostravské firmy SLAMKA CONSULTING s. r. o. 
byla na území 17 obcí MAS Opavsko instalována 
síť měřících stanic, které umožňují občanům sle-
dovat čistotu ovzduší ve své obci (www.perfectair.
cz). Prozatím je měřeno znečištění ovzduší poléta-
vým prachem (PM10 a PM2,5). Prachové částice 
na sebe vážou velmi nebezpečné polycyklické 
aromatické uhlovodíky a další nebezpečné látky, 
které pronikají do dýchacích cest a do krve. Moni-
toring kvality ovzduší má mimo jiné sledovat, jak 
se na zlepšení kvality ovzduší projeví probíhající 
výměna kotlů v domácnostech (kotlíkové dotace).

EnERgEtiCky SOběStAČné kOMUnity 
jSOU REALitOU DnEškA

pERFECt-AiR VáM řEknE, jAký VZDUCh DýChátE

Češi mají podle odborníků velmi nízké povědomí o možnostech energetických 
úspor. Domácnosti ovšem nejsou jediné, které hledají způsob šetrného přístupu 
k energiím. Čím dál častěji jsou úspory a vlastní produkce energií zmiňovány také 
v souvislosti s obcemi a malými městy. Jedním z příkladných regionů v této ob-
lasti je Opavsko. Doposud chybějící energetické audity a projekty pro obce, pod-
niky i občany by mohla pomoci zprostředkovávat Místní akční skupina Opavsko.

VýrOční zpráVa    čISTá EnERGIE PRO OPAvSkO

Jednou z takových komunit, které se vydaly cestou energetické soběstač-
nosti, jsou Mikolajice.  Foto: Milan Freiberg

Životní úroveň obyvatel se v ČR po-
stupně zlepšuje. Na vysoké úrovni, 
v porovnání se světem, je i náš so-
ciální systém. Přesto se v diskusích 
začíná objevovat pojem „energetická 

chudoba“. O té se mluví v souvislosti 
s výdaji za energie (voda, teplo, plyn, 
elektřina), tj. pokud výdaje na ener-
gie tvoří významnou část rozpočtu 
domácnosti, pokud si lidé nejsou 
schopni dlouhodobě zajistit dostateč-
ný tepelný komfort, včas hradit účty 
za energii nebo jsou ohrožováni vlh-
kostí a plísněmi.
Aktuální průzkum agentury STEM 
(2019) ukazuje, že téměř čtvrtina do-
mácností má náklady na vytápění tak 
vysoké, že musí omezovat jiné výda-
je, aby pokryla náklady na topení. Při 
hodnocení, zda jsme či nejsme adepti 

na energetickou chudobu, si musíme 
posvítit i na naše zvyky a hodnoty. 
Problémem je, pokud má domácnost 
potíže financovat vytápění na teplotu 
18 až 21 °C. Pro mnoho lidí je však 

přijatelná teplota vyšší než 24 °C, což 
vyjádřeno penězi znamená zvýšení 
nákladů i o více než 30 % a to už jsou 
tisíce až desetitisíce korun ročně. Tady 
nejde o energetickou chudobu, ale 
o energetický luxus. 
Zásadní roli v nákladech na vytápění 
hraje i nedostatečné zateplení domu, 
žádná či slabá izolace fasády, střechy 
nebo netěsná okna, neefektivní zdroje 
vytápění (staré kotle), špatné návyky 
při topení, nevhodný způsob větrání 
nebo používání energeticky neefek-
tivních spotřebičů. Ani lidé s nízkými 
příjmy tak nemusí být vystaveni tlaku 

plateb za energie, pokud s energie-
mi hospodaří rozumně, investovali 
do úspor a neplýtvají. Energetická 
chudoba není problémem výše příjmů, 
ale spíše problémem nevhodných ná-
vyků, nedostatku informací, přemírou 
dezinformací a pohodlnosti.
Jak pomoci nejohroženějším skupinám 
obyvatel 
K nejohroženějším skupinám energe-
tickou chudobou patří nejčastěji lidé 
v důchodovém věku, kteří žijí ve špat-
ně zateplených velkých domech 

a nemají dostatek financí na zateple-
ní, nebo přestěhování. Přitom jejich 
potřeba energie je zvýšená vzhledem 
k času strávenému doma a případně 
zdravotnímu stavu. Dalšími ohrožený-
mi skupinami jsou domácnosti bez 
jednoho z rodičů a domácnosti s více 
dětmi.
Nejlepší pomocí bývá, alespoň pro za-
čátek, vhodná informace. Zde přináší-
me pár tipů, jak se nedostat do spárů 
energetické chudoby:
-  Neplýtvejte
-   Zajímejte se o možnosti úspor ener-

gií ve své domácnosti, vyplatí se to.
-  Pokud jste v ohrožení a nemáte mož-
nost investovat do úspor – zvažte 
výměnu bytu či domu za menší, ale 
hlavně za úspornější.

-  Výše nájmu nebo cena pořizovaného 
bytu/domu nemusí být jediným dob-
rým ukazatelem. Náklady na provoz 
a energie mohou být často dokonce 
vyšší než samotný nájem nebo splát-
ka hypotéky.

-  V případě nájmů nebo pořízení ne-
movitosti se zajímejte o energetický 
štítek budovy (písmenka A, B, C, D, 
E, F, G předpovídají vaše budoucí vý-
daje za energie, písmenkům E, F a G 
se obloukem vyhněte). 

www.mpo.cz/cz/energetika/energe-
ticka-ucinnost/prukaz-energeticke-na-
rocnosti-budov/
-  Starostové – samosprávy: budujte 
nebo rekonstruujte obecní budovy 
a nájemní byty v nejvyšším dosaži-
telném energetickém standardu. Ne-
pohrdejte pomocí státu a EU. V opač-
ném případě se podílíte na uvržení 
svých občanů, často z těch nejohro-
ženějších skupin, do energetické chu-
doby a spirály dluhových pastí.

Petr Chroust

OpAVSkO k EnERgEtiCké ChUDObě nESMěřUjE
Šetřit a omezovat výdaje za vytápění a za energie není až tak složité, jak by se 
mohlo zdát. Jak se říká: „nejlépe vydělané peníze jsou ty, které se neutratí“. 
Důležité je šetřit na rozumných místech a uspořené peníze zpět investovat. Např. 
v posledních letech nás nesužovaly mrazivé dlouhé zimy, běžná domácnost moh-
la za topení ušetřit tisíce korun. Ruku na srdce, kdo si např. za ušetřené peníze 
vyměnil stará okna za špičková moderní a vsadil na úspory v dalších letech, až 
se zima opět zeptá?

VýMĚNy KOTLů V DOMÁCNOSTECH 
DÁVAJÍ NADĚJI NA ZLEPŠENÍ 
OVZDUŠÍ NA OPAVSKU
Kotlíkový specialista (Libor Cenek) a kancelář MAS Opavsko 
ve spolupráci s obecními úřady pomohli na území MAS Opavsko 
občanům s podáním více než 420 žádostí o výměnu nevyhovu-
jících kotlů. Dotace poskytované krajským úřadem Moravsko-
slezského kraje tak přispějí nejen k lepšímu ovzduší v sídlech, 
ale instalací moderních a úsporných kotlů mohou občané ušetřit 
nemalé peníze za energie. MAS Opavsko tak v roce 2019/2020 
vykročila také proti energetické chudobě.

Solární energii využívají i soukromé objekty, jako například tento v Hradci nad Moravicí.  Foto: Petr Chroust
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MAS Opavsko proti energetické chudobě. S podporou Ministerstva průmyslu a obchodu ČR se snažíme vy-
hodnotit energetickou náročnost veřejných a soukromých budov na území obcí MAS Opavsko, navrhnout 
a ukázat typická řešení na snížení spotřeby energií. Dotazujeme se na potřeby obcí, občanů a podnikatelů 
a vytváříme zásobník projektových záměrů. Všem, kdož zrealizují úspory energií nebo instalují obnovitel-
né zdroje energie, se pokusíme zprostředkovat finanční podpory.
Vyplněním dotazníku nám usnadníte práci s nastavením podmínek finančních podpor poskytovaných 
na území obcí MAS Opavsko v letech 2021 – 2027. Dotazníky naleznete k vyplnění na www.masopavsko.
cz/ VENUS = „Vize energeticky úsporné strategie území MAS Opavsko“

Zajímá Evropskou Unii dění 
na opavském venkově? Je to 
neuvěřitelné, ale zajímá. MAS 
Opavsko se prostřednictvím 
partnera ÚZEI (Ústav zeměděl-
ské ekonomiky a informací) ak-
tivně zapojila do celoevropského 
projektu nazývaného „SHERPA“ 
(Sustainable Hub to Engage 
into Rural Policies with Actors). 
Na SHERPA platformě spolupra-
cuje 17 partnerů z 21 zemí zá-
padní, východní i střední Evropy. 
Čtyřletý projekt (2019-2023) je 

financován z programu Horizont 
2020. A co se v rámci projektu 
odehrává?
Každý z partnerů se věnuje ur-
čitému společenskému tématu. 
Řešena jsou témata a problémy 
v oblasti sociální, environmentál-
ní, vzdělávání, obecně problémy 
a potřeby venkovských regionů. 
O svých výsledcích, trápeních 
a úspěších prostřednictvím 
SHERPA referujeme přímo ev-
ropským politikům. Pro MAS 
Opavsko je řešeným tématem 

komunitní energetika a energe-
tické úspory. Do dialogů a výzku-
mů jsou zapojena nejen vědecká 
pracoviště, univerzity, profesní 
organizace, ale rovněž občanské 
inciativy a neziskové organiza-
ce (jako MAS Opavsko). Cílem 
projektu je přispět k formulaci 
doporučení pro budoucí politiky 
a směry vývoje rozhodování EU, 
týkající se venkovských oblastí.
https://rural-interfaces.eu/

Budišov nad Budišovkou vybudoval 
moderní lokální distribuční síť záso-
bující elektřinou a teplem tři objekty 

v majetku města. Budišovští nešli 
snadnou cestou vyměnit kotel za ko-
tel v dosluhující kotelně, ale rovnou 

pořídili tu nejlepší a nejchytřejší tech-
niku, která je v současné době k dis-
pozici.  Nový, tzv.  mikrokogenerační, 
kotel na zemní plyn (TOTEM) nejen 
vytápí propojené budovy kulturní-
ho domu, základní školy a radnice, 
ale rovněž vyrábí elektřinu. Čistou 
elektřinu dodávají také fotovoltaické 
panely na střechách objektů. Vy-
robenou elektřinu, která se nespo-
třebuje v daném okamžiku, systém 
ukládá do bateriového úložiště. Aby 
toho nebylo málo, v rámci projektu, 
na který poskytl dotaci Státní fond ži-
votního prostředí ČR ve výši necelých 
3 800 000 korun (75 %) si Budišov 
nad Budišovkou pořídil i sedmimístný 
elektromobil Nissan eNV200 s nabí-
ječkou. 
Moderní energetické řešení města 
bylo slavnostně představeno na říj-
nové (2019) konferenci, kterou spo-
lečnými silami uspořádala společnost 

TeSport  s. r. o., město Budišov nad 
Budišovkou a firma YOUNG4ENER-
GY. Svou práci prezentovali partneři 
projektu - zástupci generálního pro-
jektanta, firmy YOUNG4ENERGY Vít 
Lebeda a Roman Mendrygal, dodava-
tel bateriových úložišť – společnost 
ENERGON, o mikroelektrárně Vawe 
hovořil Jakub Mašcuch z Univerzitní-
ho centra energeticky soběstačných 
budov ČVUT Praha. Jedním z pří-
spěvků bylo i vystoupení předsedy 
MAS Opavsko a Národní sítě MAS Ji-
řího Krista, který hovořil o komunitní 
energetice a obnovitelných zdrojích. 
Nechyběl svěží pohled na aktuální 
otázky elektromobility prostřednic-
tvím příspěvků Radovana Burkoviče 
z Asociace elektromobilového průmy-
slu, který rovněž představil činnost 
Fakulty elektrotechniky a informatiky 
VŠB-TU.

Milan Freiberg, Petr Chroust

ViZE EnERgEtiCky úSpORnéhO REgiOnU (VEnUS)

OpAVSký VEnkOV V DALEkOhLEDU EU (ShERpA)

bUDišOV SE ZAřADiL MEZi inOVAtiVní MěStA

Na konferenci o moderních energetických řešeních v Budišově nad Budi-
šovkou byl představen nový systém vytápění a výroby elektrické energie 
pro tři budovy ve městě.  Foto: Milan Freiberg
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VzdělÁVÁNí

Vyhodnocení soutěže o Elonovo kosmické vozítko v rámci Dne čisté dopravy 2019. Foto: Renáta Veselská.



Vyhodnocení výtvarné soutěže s Elonem v rámci Dne čisté dopravy 2019

Kvůli zavření škol v březnu 2020 
jsme se byli nuceni přesunout do on-
line režimu. Neplánovaně jsme se 
tak spolu s ostatními školskými za-
řízeními zapojili do digitalizace škol-
ství a své porady i vzdělávací akce 
a setkání pracovních skupin jsme 
přesunuli na platformy jako Google 
Meet, Microsoft Teams nebo do ji-
ných aplikací. 
Ačkoliv jsme i my přišli o kontakt 
s „živým“ publikem v podobě žáků, 
učitelů, ředitelů nebo asistentů pe-
dagoga, zdaleka jsme nezaháleli.  
Nouzový režim nás přiměl hledat 
jiné cesty ke svým posluchačům 
a divákům. A tak vznikla s požehná-
ním ministerstva školství myšlenka 
na vznik webinářů a vzdělávacích 
videí (tutoriálů). Zapojili jsme naše-
ho patrona Elona a natočili sérii tu-
toriálů na téma Elonova dílna. Žáci 
a učitelé tak dostali návody, jak si 
vytvořit jednoduché výrobky z věcí, 
které mají doma po ruce. Mohli si tak 

v rámci těchto polytechnických akti-
vit vytvořit vlastní květináč, bubínek 
či maňásky. Na učitele a rodiče pak 
cílil další tutoriál nazvaný Elonova 
poradna. Kája Grešková, facilitátorka 
metody One Brain v něm radila, jak 
si poradit se stresem, který na nás 
všechny dolehl. Všechna videa jsou 
k vidění na YouTube kanálu MAS 
Opavsko. 
Vznikla i facebooková skupina Pro-
cvičujeme doma s MAP Opavsko 
a Vítkovsko. V ní jsme sdíleli nápady 
a tipy, jak by mohlo vypadat distanč-
ní vyučování a jak se s nouzovým 
stavem rodiče a učitelé vypořádávají. 
MAS Opavsko se jako realizátor MAP 
stal nedávno také jedním ze zaklá-
dajících členů nového celorepubliko-
vého Fóra MAP. Jeho iniciátory byli 
někteří členové PS Vzdělávání NS 
MAS. Cílem Fóra je propojit realizá-
tory MAP napříč ČR bez rozdílu zpra-
covatele (tzn. propojit ORP, MASky, 
DSO – dát prostě možnost všem, 

kdo v této problematice vystupují). 
Toto uskupení není pouze nějakou 
„kecací“ platformou, ale půjdeme 
v něm hodně do hloubky v jednotli-
vých problematikách. V přípravném 
výboru za MAP Opavsko vystupuje 
manažerka celého projektu Gabriela 
Geherová a za MAP Vítkovsko to je 
Daniela Nováková. Fórum se podařilo 
rozjet koncem dubna a aktuálně je 
do něj připojeno již 68 MAPů z celé 
ČR. První online setkání v tomto vel-

kém počtu proběhlo 13. 5. 2020.
Projekty Místní akční plán rozvoje 
vzdělávání na území Opavska II (reg. 
č. CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/00
08638) a Místní akční plán rozvoje 
vzdělávání na území Vítkovska II (reg. 
č. CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/000
8640) jsou je financovány z prostřed-
ků ESF prostřednictvím Operačního 
programu Výzkum, vývoj a vzdělává-
ní a státního rozpočtu.

Milan Freiberg

MíStní AkČní pLán jEDE nA OnLinE VLně
Školní rok 2019/2020 pro MAP Opavsko i MAP Vítkovsko II znamenal mnoho novi-
nek. Kromě uspořádání konference Impuls s podtitulem Lepší škola pro všechny, 
přinesl i debatu o směřování našeho vzdělávacího systému s Bobem Kartousem. 
Na druhém poločase školního roku se výrazně podepsala pandemie koronaviru, 
která zasáhla všechny oblasti našich životů, nejen vzdělávací systém. 

Jedním z produktů nouzového stavu i byly i tutoriály zaměřené na poly-
techniku a nazvané Elonova dílna.  Foto: Martin Hořínek.

Třicet dva ponků. Minimálně takový 
je počet předaných pracovních stolů 
v rámci zavádění polytechnické vý-
chovy do mateřských škol na území 
Opavska a Vítkovska. Své pracovní 
stoly obdržela většina opavských 
mateřských škol a také některé škol-

ky v regionu. Zatím poslední ponk byl 
předán 29. ledna 2020 v MŠ Sluníč-
ko na Krnovské ulici v Opavě. A sta-
lo se tak se vší „slávou“ ve světle 
kamer a za přítomnosti novinářů 
Deníku, Mladé Fronty Dnes či Polaru 
a České televize. 

Aktivita nazvaná Inovativní metody 
práce v MŠ se zaměřením na poly-
technickou výchovu je společným 
dílem Místní akční skupiny Opavsko 
z. s., Okresní hospodářské komory 
Opava, města Opavy a jednotlivých 
firem, které ponky školkám zaplatily. 
Mezi sponzory patří firmy z opavské-
ho regionu sdružené v Okresní hospo-
dářské komoře. 
Kdo stál u zrodu myšlenky? V rámci 
prvního projektu Místní akční plán 
rozvoje vzdělávání na území Opavska 
a Místní akční plán rozvoje vzdělávání 
na území Vítkovska I (realizovaných 
v letech 2016 – 2017) - se u kulatého 
stolu sešli zástupci podnikatelského 
sektoru a MAS Opavska, kde formu-
lovali potřebu podpory manuální zruč-
nosti u dětí. „To se nám také potvrdilo 
v následném dotazníkovém šetření 
u vedoucích pracovníků mateřských 
škol,“ vysvětluje manažer podpory 
vzdělávání MAS Opavsko z. s. Mar-
tin Hořínek. Aktivita podle něj zača-

la na podzim roku 2018 výjezdním 
školením pro pedagožky mateřských 
škol do firmy TOS KUŘIM – O. S., a. s. 
„Vůbec první ponky školkám věnovalo 
statutární město Opava ve spolupráci 
s firmou HAGEMANN a. s. K dnešnímu 
dni jsme předali již 25 ponků sponzo-
rovaných 19 firmami,“ doplnil Martin 
Hořínek. 
Aktivita má dvě roviny. Zatímco OHK 
Opava vyhledává sponzorské firmy, 
MAP Opavsko a Vítkovsko II zaštiťuje 
polytechnické školení pro pedagožky 
MŠ. Náklady na pořízení jednoho pon-
ku přijdou sponzora na zhruba 10 000 
korun, což zahrnuje pracovní stůl i ná-
řadí speciálně vybrané pro děti. 
Důkazem, že aktivita vychází z míst-
ních zdrojů, je i to, že pracovní stoly 
vyrábějí učni ze Středního odborného 
učiliště stavebního, Opava. Na sesta-
vení metodických materiálů se podílí 
studenti ze Střední školy umělecké 
a průmyslové v Opavě. 

Milan Freiberg

O pOnky jE V MAtEřinkáCh StáLE VELký ZájEM

V mateřských školách je o polytechnickou výchovu velký zájem.      
Foto: Archiv MAP

Konferenci nazvanou IMPULZ - lepší škola pro všechny uspořádala 
14. října 2019 Místní akční skupina Opavsko z. s. v rámci Místního 
akčního plánu pro Opavsko a Vítkovsko. Vedle Roberta Čapka, který 
vystoupil s příspěvkem Cesta pedagogického hrdiny, si návštěvníci 
mohli vyslechnout Martina Hofmana a jeho  přednášku o zdravém 
klimatu ve třídě i ve škole. Nechyběla ani Olga Kusá, která se věno-
vala asistentům pedagoga či Lukáš Radostný s Martinem Sedláč-
kem a jejich Emoční sebeobrana pro učitele. Konferenci moderoval 
Petr Hýl a účastnili se je asistenti pedagogů, pedagogové, ředitelé 
i studenti pedagogiky a další, které téma, jak obohatit a změnit náš 
vzdělávací systém zajímalo. (mif)

SCiO tEStOVání VE 4. tříDáCh
Do této aktivity se zapojilo 5 základní škol na Vítkovsku s téměř 170 
žáky. Jejím cílem bylo vhodným způsobem motivovat žáky ke čtení 
a rozvíjení všech oblasti čtenářské gramotnosti. Co SCIO nabídlo? 
„Testováním žáků bylo možné určit výchozí úrovně gramotností žáků 
(známe celkem 5 úrovni) nebo sestavit celoroční plán rozvoje gramot-
ností a doporučit metodiky,“ vyjmenovala garantka PhDr. Eva Cveková 
s tím, že dále nabídlo SCIO přípravu navazujících seminářů a worksho-
pů pro učitele a předání škály aktivit do hodin včetně vhodných knížek 
či  her. Také byl zpřístupněn portál pro zapojené žáky a jejich pedago-
gy a po roční intenzivní práci byly poskytnuty individuální a souhrnné 
zprávy žákům a škole o jejich  pokroku. A jak se pracovalo ve školách 
do doby přerušení výuky ve školách? „Osvojené aktivity se využívají, 
obměňují a doplňují podle potřeby, jsou zařazovány nejen do projekto-
vých hodin, ale i do běžné výuky. Vnímáme chuť a zájem pedagogů 
i rodičů. A ředitelé škol konstatovali, že se do projektu rádi zapojili,“ 
uzavřela Eva Cveková.

FinAnČní gRAMOtnOSt DO škOL  
Do tohoto cyklu 3. seminářů zaměřeného  na podporu finanční gra-
motnosti se zapojilo 135 žáků 8. tříd ze základních škol na Vítkovsku. 
Semináře proběhly pod záštitou společnosti ABC Finančního vzdělá-
vání, o.p.s. Výhodou seminářů byl přímý kontakt s praxí, nejnovější 
poznatky z oblasti finančního poradenství a možnost získané poznatky 
hned prakticky využít. Hodnotným výstupem vzdělávací aktivity byly 
výsledky turnajů v on-line hře FinGRplay.cz, kde žáci provázeli rodinu 
30 lety finančního života a získané znalosti museli aplikovat na reál-
ném modelu. „Všechny zapojené třídy se shodly na tom, že semináře 
byly velice zajímavé a podnětné. Zapojovali se do diskuse a projevova-
li zájem, většina žáků označila tuto aktivitu za naučnou a přitom zábav-
nou a to má šanci k většímu zapamatování. Sice v běžném životě ještě 
naplno nepracují se svým rozpočtem, ale byla to dobrá průprava pro 
budoucnost,“ komentovala aktivitu její garantka PhDr. Eva Cveková.

kOnFEREnCE DALA iMpULZ k LEpší škOLE pRO VšEChny

CEStA kE ZMěnáM
Cesta ke změnám. Tak se jmenuje cyklus 3. seminářů pod záštitou 
Mensy ČR, který běží v rámci MAP Opavsko. Jeho cílem je seznámit 
pedagogy MŠ s metodou NTC v praxi, resp. ukázat  cesty rozvíjení dět-
ského mozku za pomoci různých cvičení a činností, které mají vědec-
ký základ v průkaznosti efektivity využívání mozkové kapacity v před-
školním  věku a vede úspěšně  k rozvíjení logického myšlení. Výzkumy 
mimo jiné poukazují na fakt, že dětský mozek zakládá 75 % všech 
neuronových synapsí (propojů) do věku 7 let - z toho 50 % vznikne 
dokonce do věku 5 let. „Tento argument se zdá dostatečně průkazný 
k tomu, abychom věnovali velmi významnou pozornost předškolnímu 
věku, efektivitě učení a využívání dětské paměti,“ vysvětlila PhDr. Eva 
Cveková, garantka této aktivity. Pokud naše základní a středoškolské 
vzdělání pracuje již pouze se zbývajícími 25 % možností využívání 
potenciálu mozkové kapacity, pak je pro nás zajisté důležité, jak je 
rozvíjeno dítě ve věku do 6 let. Realizace cvičení a činností s dětmi 
v prostředí MŠ nejen připraví dítě na bezproblémový a úspěšný vstup 
do 1. třídy ZŠ, ale je vkladem i do celé jeho budoucnosti.

VěnUjEME SE i nADAnýM DětEM
Seminář určený pro území MAP Opavsko se zaměřil hlavně na pocity 
nadaných dětí, na to, jak oni sami vnímají okolí a to, jak k nim ostatní 
přistupují. Lektorka doc. PaedDr. Jana Škrabánková, Ph.D  na celé 
řadě vlastních příkladů z praxe ukázala, že standardní přístup k nada-
ným dětem je často zcela v rozporu s jejich potřebami a že je nutné 
a žádoucí myslet při práci s dětmi na to, že ve skupině jsou nadaní 
a je potřeba výuku přizpůsobovat i jim. Představila celou řadu typů 
nadaných dětí a popsala jejich indicie, které naznačují, že pracujeme 
s nadaným dítětem. Byli jsme upozorněni na časté chybné přístupy 
učitelů k nadaným, které vychází z mylných představ o této skupi-
ně dětí. Na semináři účastníci ocenili hlavně celou řadu praktických 
historek, které tuto práci popisují lépe než suchá teorie z knih. „Ne-
zůstaneme jen u úvodu, ale plánujeme další semináře s cílem přiblížit  
a pochopit problémy nadaných žáků a jak s nimi pracovat,“ dodala 
PhDr. Eva Cveková, která tuto aktivitu pro pedagogy v rámci MAP 
Opavsko zprostředkovala.

Konference nesla výstižný podtitul – Lepší škola pro všechny. Foto: Renáta Veselská
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Místní akční plán rozvoje vzdělávání 
na území Vítkovska II  se snaží své 
aktivity v maximální možné míře při-
způsobovat požadavkům cílové sku-
piny, kterou jsou především pedago-
gové místních základních škol. „Proto 
jsme vyhověli také poptávce ředitele 

ZŠ a gymnázia Vítkov, který vyslovil 
přání o vzdělávání pedagogů zaměře-
né na práci s nadáním žáků,“ uvedla 
garantka Ing. Daniela Nováková. MAS 
Opavsko jako realizátor MAP navázala 
spolupráci s Výzkumným a rozvojo-
vým centrem REGIO Ostrava, které 

se již od roku 2013 zaměřuje mimo 
jiné také na oblast práce s nadanými 
žáky. Cílem této společnosti je rozvi-
nout individuální práci s žáky základ-
ních a středních škol, a to především 
se zaměřením na rozvoj potenciálu 
a nadání žáků. A dále rozvíjí systema-
tickou práci učitelů s nadanými žáky 
a buduje síť koordinátorů pro nadání. 
„V rámci úvodního workshopu, který 
byl ochutnávkou a pootevřením dve-
ří do světa práce s nadáním žáků, 
byla účastníkům představena Teorie 
rozmanitých inteligencí amerického 
vývojového psychologa a profesora 
pedagogiky na Harvardově univerzitě 
Howarda Gardnera,“ přiblížila Daniela 
Nováková. Pedagogové byli seznáme-
ni s 10 relativně nezávislými druhy 
inteligencí, které jsou různým lidem 
(a tedy i žákům) dány v různé míře.
Jedná se o tyto inteligence:
• jazyková,

• hudební,
• logicko-matematická,
• prostorová,
• tělesně-pohybová,
• intrapersonální,
• interpersonální,
• přírodovědná,
• existenciální,
• vzdělávací-lektorská.
Účastníkům byly nastíněny projevy 
daných inteligencí a s pomocí takzva-
ných karet inteligencí byly ukázány 
možnosti odhalení jednotlivých inte-
ligencí u žáků. Na závěr si účastníci 
vyzkoušeli, jak začlenit všechny druhy 
inteligencí do výuky, a tím ji pro žáky 
udělat pestřejší a zajímavější.
Workshop byl realizován moderní 
kreativní formou výuky, která se ne-
zaměřujeme jen na množství znalostí 
v dané oblasti, ale zejména na získání 
praktických dovedností při každoden-
ní práci s nadanými žáky.          (map)

Program zaměřený na poznávání mís-
ta a jeho historii jsme ve školním roce 
2019 a 2020 realizovali ve Vítkově. 
Vše začalo motivační hodinou ve třídě 
6. A na ZŠG Komenského, kdy se děti 
měly zamyslet nad prostorem svého 
města a představit jej potencionální-

mu návštěvníkovi. V poměrně krát-
kém čase pak vydefinovaly skupinu 
jedenácti významných památek, které 
si pak rozdělily k dalšímu rozpracová-
ní.   
Následovaly prezentace dětí vybra-
ných témat, u kterých si myslely, že 

jsou stěžejní pro dané místo a tvoří 
identitu města. Jednalo se o: starý 
a nový kostel, kino, kulturní dům, 
městský úřad, vlakové nádraží, ná-
městí Jana Zajíce, hrob Jana Zajíce, 
městský park, hřbitov se sochou 
Ježíše a nemocnici (bývalý zámek). 

Ve svých prezentacích pak děti 
ostatním přiblížily historii místa, jeho 
zvláštnosti nebo okolnosti vzniku. Při 
získávání informací děti pracovaly 
s různými prameny a kontaktovaly 
rodinné příslušníky, pamětníky i zá-
stupce města. 
Koncem minulého roku jsme se pak 
vydali na exkurze do Slezského zem-
ského archívu a Okresního archívu 
v Opavě, kde se děti mohly seznámit 
nejen s provozem a funkcí těchto in-
stitucí, ale kde si také mohly prohléd-
nout historické dokumenty týkající se 
města Vítkova. 
Výukový program vyvrcholil projekto-
vým dopolednem za účasti odborné-
ho lektora a vítkovského faráře. Bylo 
skvělé navštívit interiéry starého i no-
vého kostela, oba zasvěcené Nanebe-
vzetí Panny Marie, anebo se zastavit 
na hřbitově u sochy Ježíše a hrobu 
Jana Zajíce. Zážitkovou a badatel-
skou formou se děti dozvěděly mnohé 
o historii památek a také informace 
z dějin umění, což bylo také účelem 
celého programu - podpořit jejich 
vztah k místu, kde žijí. 

Kateřina Skalíková

pEDAgOVé SE UČí VníMAt nADání žáků

pRO(StORy) ZA škOLOU VytVáří VZtAh k MíStU

Místně zakotvené učení učí děti vybudovat si vztah k místu, kde žijí.  Foto: Kateřina Skalíková.

Do úspěšného finále dospěla ve škol-
ním roce 2019/2020 soutěž v des-
kových hrách na základních ško-
lách na Vítkovsku. Po „oťukávání“ 
v minulém školním roce, se soutěž 
povedlo uskutečnit v celé plánované 
šíři. Na všech zapojených školách 
(Masarykova ZŠ a MŠ Melč, ZŠ Bu-
dišov nad Budišovkou, ZŠ Březová 
a ZŠ a gymnázium Vítkov) nejdříve 
proběhla v listopadu 2019 školní 
kola, z každého z nich se kvalifikovali 
čtyři žáci do finále. Boj o „zlato“ se 
uskutečnil ve školním klubu Základní 
školy a gymnázia Vítkov 21. února 
2020. Samotného finále se účastnilo 
17 dětí (včetně jednoho náhradníka). 
Děti se mezi sebou utkaly v týmech, 

které se pro každou hru promíchaly. 
Body se sčítaly pro každou školu, 
ale i pro jednotlivce zvlášť. Hrály se: 
Kingdomino, Sushi Go (dvě kola), Ko-
číčí klub a Drop It (dvě kola). První 
místo nakonec připadlo ZŠ Březová 
(74,5 bodu), ZŠ a gymnázium Vítkov 
obsadilo druhou příčku (72 bodů), 
třetí místo patřilo ZŠ Budišov nad Bu-
dišovkou (64,5 bodu) a Masarykově 
ZŠ a MŠ Melč připadlo místo čtvrté 
(53 bodů). Soutěž připravili společ-
nými silami HRAcí DEskové Centrum 
Legie a Místní akční skupina Opav-
sko z. s. Pro příští školní rok plánu-
jeme stejnou soutěž, pravděpodobně 
s drobnou obměnou ve skladbě des-
kových her.  Milan Freiberg

Jednou z aktivit MAP Opavsko a Vít-
kovsko byla i debata Boba Kartouse 
(EDUin) nejen nad jeho knihou No Fu-
ture. Lektor zavítal do Opavy 11. února 
2020 a v během přednášky nazvané 
No Future: Budoucnost české spo-
lečnosti v souvislosti se vzděláváním 
a výchovou představil přítomným svůj 
pohled na současný vzdělávací a vý-
chovný systém. Nešetřil přitom odka-
zy na zajímavou literaturu, zejména ze 

sociologické oblasti (Nassim Nicholas 
Taleb: Černé Labutě či Zygmund Bau-
man: Retrotopie). Komentoval také 
současný vývoj pracovního trhu, ze-
jména to, že v dohledné době se podle 
OECD až 44 procent pracovních míst 
na trhu práce zcela promění. Školství 
má podle Kartouse připravovat žáky 
na povolání, která teprve v budoucnu 
vzniknou. Proto podtitul jeho knihy No 
Future: Vezeme děti na parním stroji 

do virtuální reality? Situace ve střed-
ním odborném školství podle lektora 
ze 70 procent odráží situaci v průmys-
lu v naší zemi v 80. letech 20. století. 
Mezitím se však skladba trhu práce 
a jeho požadavky radikálně proměni-
ly. Školství by mělo žáky vést v prvé 
řadě k sebepoznání a pak k poznávání 
světa kolem. Jednou z klíčových do-
vedností žáka by měla být schopnost 
rozhodovat se. Kartous zmínil také 

závěry psychiatra Manfreda Spitzera, 
který podobně jako český psychiatr 
Martin Stránský, upozorňuje na to, 
že u dětí, které ve velké míře dnes 
používají digitální technologie, dochází 
k zastavení vývoje mozku. V závěru 
debaty zmínil Bob Kartous, že nefor-
mální vzdělávání by mělo být integro-
vanou součástí systému formálního 
vzdělávání. 

Milan Freiberg

VítkOVSkO ZAžiLO pRVní SOUtěž V DESkOVkáCh

bOb kARtOUS MLUViL O úSkALíCh SOUČASnéhO VZDěLáVání

Finále soutěže v deskových hrách na Vítkovsku hostila ZŠ a gymnázium 
Vítkov.  Foto: Milan Freiberg

Jak pochopit různá nadání žáků učil i seminář ve Vítkově. 
Foto: Daniela Nováková

Debata s Bobem Kartousem proběhla v opavském KUPE.  Foto: Milan Freiberg
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Valná hromada NS MAS v Hradci nad Moravicí. Foto: Renáta Veselská

VýrOční zpráVa    STRATEGIE

žIVOTNí PROSTřEdí

Agenti MA21 provázeli Den čisté do-
pravy poprvé. Dlouhou dobu se mluví 
o udržitelném rozvoji, o ekologických 
principech života, společenské odpo-
vědnosti a hodně se také za dobu, 
kdy tyto principy byly vysloveny 
nahlas, udělalo. Ale pořád ještě je 
hodně, co udělat a nějak jsme se za-
stavili u těch jednodušších opatření 
a do větších kroků se nám již chce 
méně. Tak třeba, kdo vyměnil cestu 
do práce autem za cestu na kole? 
Kdo při koupi potravin uvažuje, co 
se stane s obalem, až spotřebuji jeho 
obsah? A právě proto vznikli Agenti 
MA21, kteří vyhledávají další mož-
nosti udržení naší země ve stavu, kdy 
se nám tady bude dobře žít a dýchat, 
a kdy naše existence bude přínosem 
a ne problémem. Hledají také nové 
nadšence, hlavně mezi dětmi, proto-
že jejich mysl, na rozdíl od nás star-
ších kousků, je ještě pružná a jsou 
ochotnější nad novými přístupy jak 
přemýšlet, tak je i realizovat. 
Právě pro děti byla vyhlášena soutěž 
o vyobrazení ekologického vozítka, 
kterým by se mohl po Zemi dopravo-
vat mimozemšťan Elon, který je pat-
ronem Místních akčních plánů vzdělá-
ní. Pravidlo bylo jasné: „Vozidlo, které  
neznečišťuje, neubližuje a nehlučí.“ 
A jak už to u dětí bývá obvyklé, pojaly 
to kreativně. Někteří poslali básničku, 
jiní kreslený obrázek, a dokonce nám 
došel i trojrozměrný model potenciál-
ního marťanského vozidla. Výsledky 

soutěže byly vyhlášeny právě na Dni 
čisté dopravy v Hradci nad Moravi-
cí. Krásné ceny do soutěže věnoval 
opavský Decatlon a rovněž spolek 
Za Opavu. Děti si odnášely krásné 
batůžky plné překvapení. Oceněni 
byli i učitelé, kteří děti při tvorbě vedli. 
MAS Opavsko ve spolupráci s Agen-
ty MA21 připravili pro děti dobro-
družnou stezku v bondovském stylu. 
Aby se člověk stal dobrým agentem 
MA21 musí mít přece spoustu zna-
lostí a dovedností. Na stezce děti 
procházely stanovišti „Hravý agent“ - 
deskové hry, „Agent v síti“ – přechod 
po lanech natažených mezi stromy, 
„Agent plus mínus“ stanoviště s fyzi-
kálními pokusy a jinými. Absolvování 
stanoviště bylo potvrzeno otiskem 
palce na soutěžní kartě. Po absol-
vování minimálně čtyř stanovišť byl 
dětský účastník jmenován Agentem 
MA21 a označen odznakem agenta 
nebo agentky.  
Naprostou jedničkou bylo pro děti 
stejně jako v předchozím ročníku sta-
noviště s jezdítky, vozítky, odrážedly  
opavské firmy Fičíme. Stanoviště je 
plné vždy od zahájení akce, až do její-
ho úplného konce. Zapojili se i dospě-
láci a na vozítkách se proháněli s dět-
mi maminky, dědečci, kdo měl zrovna 
chuť a vzpomněl si na vítr ve vlasech 
z dětských let. 
Mužskému světu dominovala samo-
zřejmě elektroauta, elektromotorky, 
elektrokola. Vše bylo k dispozici a vy-

zkoušet bylo možné jízdu jak v malém 
elektromobilu dostupném pro běžnou 
veřejnost, tak v tesle, která už má 
zabudovaný i mód, kdy se na cestě 
orientuje sama bez pomoci řidiče. Za-
řadili jsme do programu i tzv. dědský 
koutek aneb Agenti ve výslužbě aneb 
poradna s opravou elektrotechniky. 
Pokoušíme se zlomit smutný trend 

této doby, kdy je jednodušší koupit si 
věc novou a starou vyhodit. Přemíra 
odpadů naší společnosti a jejich lik-
vidace je další velké téma pro Agenty 
MA21.
Aby byl den čisté dopravy genderově 
vyvážený, byl určen ženám koutek 
Agentky v utajení a zahrnoval červe-
ný stan s dotekovou poradnou anebo 
tvořivou dílnu paní Víchové. Nesmíme 
opomenout vegetariánské dobroty 
opavské  firmy Květ lotosu, ale ani 
gulášové dobroty třech gulášových 
týmů, které se akce účastnily také. 

Velký dík patří městu Hradec nad 
Moravicí, které nám umožnilo pořá-
dat akci na pozemcích města a za-
půjčilo potřebné vybavení. Hradec 
nad Moravicí je zrovna jednou z obcí, 
která je naprosto zásadně ovlivněna 
komunikací 1. třídy. Takto frekvento-
vaná cesta, na níž projede několik set 
až tisíc aut denně, přináší svá spe-

cifika. Spíše ta negativní zahrnující 
vyrovnat se s hlukem a bezpečností 
a ovzduším plným exhalací z výfuko-
vých plynů. Nejen díky vstřícnému 
postoji města k naší aktivitě, ale 
také právě proto abychom upozornili 
na možnosti začít se dopravovat, ji-
nak budeme i v letošním roce pořádat 
Den čisté dopravy na stejném místě, 
a to 12.9.2020. Přijďte to zažít s námi 
a zúčastněte se také závodu čisté do-
pravy jako pěší, cyklista, elektrocyk-
lista, elektromotorkář, elektrořidič.  

Renáta Veselská

DEn ČiSté DOpRAVy SE OD ROkU 2019 nESE
VE ZnAMEní AgEntů MA21

Den čisté dopravy je už pro obyvatele území MAS Opavsko známý pojem. Konal 
se již po několikáté a ekozávod ekologicky čistých dopravních prostředků se stal 
také tradiční součástí zářijového Dne čisté dopravy, ale Agenti MA21, to je kdo?

Den čisté dopravy v roce 2019 propagovali Agenti s právem nabíjet. 
Foto: Renáta Veselská.

VýSLEDKy EKO-ZÁVODU 2019
Cílová rovinka Eko-závodu se nacházela v areálu u vlakového ná-
draží v centru Hradce nad Moravicí. První tři příčky závodu patřily 
cyklistům. Na stupni vítězů stanul Jan Wertich (navštívil 17 pamá-
tek a získal 42,5 bodů), stříbrná skončila skupina cyklistů z Grundy 
Bike (14 návštěv a 35 bodů) a bronzová příčka patřila tandemové-
mu kolu  pod vedením Kateřiny Prchalové (13 návštěv, 32,5 bodů). 
Mezi elektoautomobilisty dopadl nejlépe Tomáš Drastich s Nissa-
nem Leaf na 7. místě (23  návštěv, 21 bodů). Pro zajímavost Tesla 
X s řidičem Pavlem Krajčím skončila na 9. místě (23 návštěv a 18,7 
bodů). Nově byla letos také obsazena kategorie Chodci, které se 
účastnili Stanislav Hendrych a Kristýna Válková a oba se dělili o 5. 
– 6. místo (shodně 3 návštěvy a 24 bodů).

Start Eko-závodu. Popisek: Eko-závod odstartoval v roce 2019 na Horním 
náměstí v Opavě.  Foto: Renáta Veselská.
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Sedm workshopů, sedm partnerů, 
sedm přístupů, jak se řeší vybraná 
témata v lokálním měřítku. To je 
ohlédnutí za projektem Sít inteligent-
ních samospráv v pohraničí (program 
INTERREG SK-CZ). Přínosem projektu 

pod vedením Rozvojové agentury ži-
linského samosprávného kraje bylo 
vytvoření prostoru pro dlouhodobou 
spolupráci na obou stranách česko-
-slovenské hranice. 
První setkání se věnovalo tématu 

Zachovania Ľudových remesiel a tra-
dicíí. Víte například, co je to „črpák“ 
a k čemu se používá? A víte, že takový 
„črpák“ můžete vidět v živé vesnické 
rezervaci  Vlkolínec u města Ružom-
berok? Vlkolínec je lokalita chráněná 
UNESCO s unikátní atmosférou života 
slovenského venkova v minulých sta-
letích. Trendy a realita v odpadovém 
hospodářství byly tématem worksho-
pu, který se odehrával v Turčianských 
Tepliciach. Program připravili partneři 
ze Združenia obcí Horného Turca 
na ochranu životného prostredia. Slo-
venské obce v této lokalitě intenziv-
ně spolupracují a hledají nové cesty 
při nakládání s odpady. MAS Horný 
Liptov a MAS Dolný Liptov uspořá-
daly výpravu za příklady dobré pra-
xe na slovenské straně. Inspirujícím 
cílem byla například úspěšná farma 
Krajinka, která při zpracování ovčího 
mléka, sýrů a kysaných nápojů z ov-
čího mléka, využívá energii ze solár-
ních panelů umístěných na střechách 

farmy. Návštěvníci zdejší restaurace, 
kteří přijedou elektromobilem, mohou 
také využívat instalované nabíjecí sto-
jany. Návštěva ve Včelařství Maja se 
zaujatým výkladem majitele byla pro 
mnohé účastníky sladkým zážitkem. 
Z dalších atraktivit výměnné aktivity 
stojí určitě za zmínku Koliba v Čut-
kovské dolině, zpřístupněný zlatý důl 
ve Vyšnej Boci nebo Muzeum výroby 
ručního papíru v Ludrovej. Z dřívějších 
aktivit projektu ještě závěrem může-
me vzpomenout představený koncept 
inteligentního města Smart City v Třin-
ci nebo ukázky využívání kulturního 
dědictví v cestovním ruchu s důrazem 
na turistiku a cykloturistiku v Martině 
a na Opavsku (MAS Opavsko předsta-
vilo návštěvníkům ze Slovenska Kraji-
nu břidlice). 

Renata Veselská

PS: Pro ty, kdo dočetli až do konce 
článku, zde odměna: „Črpák“ = tradič-
ní ručně vyřezávaný dřevěný korbel.

Změnili jsme klima, teď změňme sebe 
anebo Ještě je čas sázet stromy. Tak 
se jmenovala konference, kterou MAS 
Opavsko pořádala 13. a 14. června 
2019 v areálu Mlýna U Vodníka Slá-
my ve Lhotě u Opavy. Konference 
se věnovala aktuálním problémům 
venkova jako jsou například zadržo-
vání vody v krajině, obnova malého 
vodního cyklu nebo výsadby stromů. 
Jejím zadavatelem byla Celostátní síť 
pro venkov.

Účastníci mohli zažít například vystou-
pení předního českého klimatologa 
Jana Hollana nebo  Aleny Malíkové 
zastupující Nadaci pro půdu. Ján Šlín-
ský prezentoval svůj inovativní přístup 
k obhospodařování rodinné farmy na-
zvaný Agrokruh, který uplatňuje v po-
vodí malého Dunaje na slovenském 
Záhorí. Technologie Agrokruhů nabízí 
řešení pro malé rodinné farmy, které 
se chtějí věnovat pěstování zeleniny 
k přímému odběru konzumenty.

Juraj Grňo, který působí na Jese-
nicku, pochází rovněž ze Slovenska 
a na konferenci hovořil o konkrétních 
opatřeních vedoucích k zadržování 
vody v krajině. Prezentoval praktické 
zkušenosti z obnovy malého vodního 
cyklu a spolupráci s majiteli nebo uži-
vateli půdy.
Macela Nováková a Ondrej Zoričák 
prezentovali moderní způsob bydle-
ní založený na souladu s přírodou 
a s vlastní produkcí zeleniny,  podpo-
rující krajinu v jejím přirozeném stavu. 
Prostor nazvaný Krásné sady – Mlýni-
ca je areál určený pro alternativní for-
my bydlení postavené na moderních 
principech. Mimo jiné je to také místo 
pro přírodní zážitkovou pedagogiku, 
které se nachází v podhůří Tater po-
blíž Popradu.
Součástí konference byl i kulatý stůl 
zaměřený na bylinky s Hanou Rád-
kovou nazvaný Krajina v člověku. 
Naopak Člověk v krajině – tak byla na-
zvána komentovaná prohlídka areálu 
Mlýna U Vodníka Slámy s Lubomírem 
Rychtárem, krajinným architektem, 
který prezentoval parkové úpravy are-

álu ve stylu přirozené slezské krajiny.
Druhý den konference byl věnován 
exkurzím. Navštívili jsme nejprve 
obec Dobroslavice, kde si účastníci 
konference prohlédli alej, kterou zde 
vysázeli členové spolku DobroVize for-
mou komunitní práce s občany obce. 
Alej k Lipám je památkou jednotlivců 
i rodin na válečná traumata obce.  Dal-
ším místem návštěvy byly kozmické 
ptačí louky. Projekt firmy Semix Pluso 
s. r. o., která se stará ještě o několik 
dalších takových přírodních lokalit. 
Konečně, závěr exkurzního dne patřil 
návštěvě suchého poldru ve Vřesi-
ně u Hlučína, kterým provedl hosty 
odborník na staré odrůdy ovocných 
stromů Radim Lokoč z MAS Hlučínsko 
a starostka obce Bohuslava Krupová. 
Atmosféra na konferenci byla velmi 
přívětivá, když docházelo k názoro-
vým rozporům, tak v přátelském a kre-
ativním duchu.  Fotokoutek s motivač-
ními sděleními k půdě, krajině a vodě 
a také možnost vykonat dobrý skutek 
výměnou za dobrou kávu jen umocňo-
valy aktuální témata přednášek.

Milan Freiberg, Renata Veselská

intERREg StVRDiL intEnZiVní SpOLUpRáCi  
ČEChů A SLOVáků

kOnFEREnCE SE ZAMěřiLA nA VODU, půDU A kRAjinU

VýrOční zpráVa      ŽIvOTnÍ PROSTŘEBÍ

Součástí konference byly i exkurze do zajímavých lokalit našeho regionu - 
například k suchému poldru ve Vřesině u Hlučína. Foto: Renáta Veselská.

V rámci projektu jsme navštívili obec Vyšný Boca, na Horním Liptově, kde 
se v minulosti těžilo zlato a stříbro.  Foto: Renáta Veselská

SPOlEČNOST

Opavské slezsko, regionální produkt, propagujeme, kde můžeme.  Foto: Renáta Veselská
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První vlna certifikací se odehrála 
3. prosince 2019 po členské schů-
zi MAS Opavsko ve Velké Polomi. 
Komisi nejvíce záleželo na tom, aby 

žadatelé chápali své vazby na region 
Opavského Slezska, byli s ním ztotož-
něni a svými výrobky dělali regionu 
dobré jméno. Kladli tedy záludné až 
nepříjemné otázky. Členové komise 
zjišťovali, odkud pocházejí výchozí 
suroviny, ze kterých jsou výrobky 
vyráběny, čím krmí chovatel křepelky 
či prasata, zda jsou zvířata očkována, 
jak jsou suroviny zpracovávány, jestli 
jsou při výrobě použita „éčka“, proč 
musí některé suroviny do regionu do-

vážet a podobně. Křížovým výslechem 
nakonec prošlo pět nováčků. Řemesl-
níky reprezentovala keramička Katka 
Vlková z Bolatic, která vyrábí zejména 

anděly a dekorativní keramiku. Nový-
mi jedlými produkty se stala křepelčí 
vajíčka z farmy Křepelky Majo z Bo-
latic, značku dostala i produktová 
řada Masné výrobky přímo z farmy 
dodávané Farmou Střední dvůr. Řady 
držitelů značky Opavské Slezsko, regi-
onální produkt rozšířily i Slezské RAW 
dorty a jiné dezerty firmy Black Kale 
z Hněvošic a také bylinné čaje Renáty 
Jahodové z Opavy. 
Další „vlna“ přijímání nových výrob-

ců či poskytovatelů služeb mohla 
nastat, až po opadnutí koronavirové 
vlny a rozvolnění hygienických opat-
ření.  Certifikace se tak uskutečnila 
18. června 2020 v kanceláři MAS 
Opavsko a byla obzvlášť lahodná. 
Novým držitelem značky se stala fir-
ma Moonment s. r. o. za svou „bean 
to bar“ tabulkovou čokoládu známou 
jako MoonChocolate a jejich Měsíční 
kameny. Druhou novinkou bylo Zážit-
kové pražení kávy, které v improvizo-
vaných podmínkách MAS Opavsko 
představili držitelé certifikátu Pražírna 
kávy Vřes Caffé, manželé Martina 
a Kateřina Kutmonovi. Pražení kávy si 
v rámci setkání certifikační komise vy-
zkoušela i projektová manažerka MAS 
Opavsko z. s.  Renata Veselská „Pra-
žení kávy je záležitost nevídaná. Vy-
padá to jednoduše, zmáčkni knoflík, 
nastav teplotu a čas a je to. Jenže ono 
to vyžaduje kávu pozorovat a naslou-
chat jí. A být plně v přítomném oka-
mžiku. Pozorovat jak se zahřívá, jak 
mění barvu a jak puká. A pak v pravý 
čas pražení zastavit. V případě, že se 
zasníte, nebo odběhnete otevřít poš-
ťákovi, máte kávu spálenou. Vskutku 
alchymistická zkušenost,“ sdělila své 
zážitky Renata Veselská. Kromě toho, 
že si kávu z Vřess Caffé můžete za-
koupit například na Farmářských tr-
zích v Opavě, najdete více informací 
i na https://vrescaffe.cz. Pokud bys-
te prahli po čokoládě hvězdné chuti 
i kvality, provozovnu firmy Moonment 

najdete v areálu Rehabilitačního ústa-
vu v Hrabyni. Zuzana Mikovská a Mi-
chal Kijonka si sami po světě vybírají 
vhodné kakaové boby a ve své provo-
zovně je praží. Díky nim vzniká lahod-
ná čokoláda, kterou můžete najít i pod 
názvem Měsíční kameny. Více najdete 
na: https://moonchocolate.eu/
Profily výrobců připravujeme na www.
regionalni-znacky.cz/opavske-slezsko

Petra Chroustová

Dobrá zpráva pro historiky a ba-
datele. Výroční zprávy, zpravodaje 
a další dokumenty o činnosti MAS 
Opavsko od února roku 2020 už 
najdete i v samostatném archiv-
ním fondu ve Státním okresním 
archivu v Opavě. Rádi jsme mate-
riály archivu poskytli nejen proto, 
aby se o nás dozvěděly i budoucí 
generace. Ukládání jmenovaných 
písemností je pro určité organiza-
ce povinné a podle slov zástupce 
vedoucího a archiváře Státního 
okresního archivu Opava Martina 
Sosny se řídí tzv. archivním záko-
nem. Fond MAS Opavsko napří-
klad obsahuje vybrané publikace, 
které spolek během svého působe-
ní od roku 2006 vydal, dále všech-
na dostupná čísla zpravodajů, 
samostatné výroční zprávy a na-
příklad obrazové mapy, pohlednice 
a další předměty. Vybrané archivá-
lie vytvoří nový archivní fond, který 
je zařazen do evidence Národního 
archivního dědictví. Spolek může 
archiv kontaktovat podle potřeby, 
například pravidelně jednou za pět 
let. Bližší informace o archivu včet-
ně kontaktů se nacházejí na webu 
www.archives.cz/opava.

Milan Freiberg

Záměrem projektu bylo zjistit a ana-
lyzovat potřeby a poptávku po sociál-
ních službách a návazných aktivitách 
a následně naplánovat zajištění těchto 
potřeb tak, aby byly pro obyvatele 
území dostupné. Výše uvedené probí-
halo v rámci aktivní spolupráce obcí, 
místních obyvatel, poskytovatelů soci-
álních služeb, neziskových organizaci 
a dalších aktérů v území. Uvedený 
dokument Střednědobého plánu je vní-
mán jako pilotní koncepční a strategic-
ky dokument, který umožnil navázat 
užitečná a funkční partnerství. 
Navíc v rámci projektu vznikl praktic-
ký Katalog sociálních služeb a nava-

zujících aktivit MAS Opavsko, který 
je ke stažení na stránkách www.ma-
sopavsko.cz. 
Jsme rádi, že můžeme v rámci pro-
jektové činnosti tyto aktivity rozvíjet. 
Na pilotní projekt navazujeme projek-
tem Síťujeme se, který je zaměřený 
na přímou podporu obcí na území 
MAS Opavsko v sociální oblasti 
a na podporu pečujících osob žijících 
v regionu. V oblasti podpory obcí 
se jedná hlavně o podporu v oblasti 
zjišťování potřeb obyvatel a zajištění 
dostupnosti služeb pro občany, dále 
podporu při spolupráci se sociálními 
službami a rozvoji potřebných aktivit 

na území obce. Projekt se také věnuje 
konkrétním aktivitám, které mají po-
máhat osobám pečujícím o osobu blíz-
kou všech věkových kategorií v jejich 
nelehké životní situaci. 
 „Projekt má pečujícím osobám hlavně 
odlehčit a je zaměřen zejména na ty 
pečující, kteří mají potíže s dostupnos-
tí sociálních služeb a dalších aktivit. 
Poskytneme jim odbornou pomoc se 
získáváním příspěvků na péči, při ře-
šení náročných situací, které se pojí 
s péčí o blízkého člověka, pomůže-
me zajistit potřebné odborníky jako 
je psychiatr, speciální pedagog apod. 
podle potřeby,“ vysvětluje manažerka 
projektu Zuzana Týnová a dodává, 
„pečující by měli díky společným ak-
tivitám snadněji sdílet své problémy, 
dostat se do kontaktu s dalšími lidmi 
a necítit se vyloučeni ze společnosti. 

Když do rodiny přijde naše terénní 
sociální pracovnice, tak si s ní mohou 
promluvit, podělit se o svůj problém 
a my se pokusíme nabídnout a zajistit 
potřebnou podporu.“ 
Záměrem projektu Síťujeme se je 
mimo jiné umožnit pečujícím osobám 
sdílet a dále rozvíjet sociální kom-
petence. „V rámci projektu vznikne 
svépomocná skupina pečujících 
osob, které se budou scházet, sdílet, 
podporovat se, mohou navštívit různá 
školení či skupinová setkání. Zároveň 
chceme rozvinout spolupráci mezi pe-
čujícími a pracovníky obcí a veřejné 
správy, kteří se věnují sociální, rodin-
né a zdravotní oblasti nebo sociálnímu 
začleňování na území MAS Opavsko,“ 
shrnuje Zuzana Týnová.  

Petra Chroustová

Cílem projektu je vznik Střednědo-
bého plánu rozvoje sociálních služeb 
na území MAS Opavska. Záměrem 
projektu bylo zjistit a analyzovat potře-
by a poptávku po sociálních službách 
a návazných aktivitách a následně 
naplánovat zajištěni těchto potřeb 
tak, aby byly pro obyvatele území co 
nejvíce dostupné. Výše uvedené pro-
bíhalo v rámci aktivní spolupráce obci, 
místních obyvatel, poskytovatelů soci-
álních služeb, neziskových organizaci 
a dalších aktérů na území. Uvedený 
dokument Střednědobého plánu je 
vnímán jako pilotní koncepční a stra-
tegicky dokument, který umožnil na-
vázat užitečná a funkční partnerství. 
INOVACE
Komunitní plánování na území něko-
lika obcí (52 obcí 1., 2. i 3. stupně) 
ve vzájemně spolupráci není v kontex-
tu ČR prozatím běžnou praxí. Navíc je 
výsledný dokument orientován a roz-

dělen podle potřeb lidí, nikoliv podle 
cílových skupin, do kterých se mnoh-
dy občan neumí zařadit. Orientace 
v dokumentu by tak pro jeho uživatele 
měla být snadná a přehledná. 
PŘÍNOSy A PŘÍLEŽITOSTI
S ohledem na proces komunitního 
plánování a v rámci partnerství, 
kdy se utvořila síť zahrnující obce, 
poskytovatele sociálních služeb 
a zástupce nestátních neziskových 
organizaci, občany a zástupce spol-
ků a místních neformálních skupin 
jsou identifikovány tyto přínosy 
a příležitosti:
•  Nova partnerství, kontakty 

a sdílení zkušeností a informací 
ve prospěch občanů obcí

•  Vznikající systém sociálních slu-
žeb a návazných aktivit na území 
MAS Opavsko

•  Informovanost občanů o možnos-
tech podpory (informovanější sta-

rostové a starostky obci, katalog 
sociálních služeb a návazných 
aktivit)

•  Informovanost obci ve vztahu 
ke svým občanům

•  Zvýšení podílu občanů na rozho-
dování a zapojeni se do života 
v obcích

•  Efektivnější vynakládání financí
•  Podpora neformálních zdrojů 

v místních komunitách

•  Rozšíření spolupráce obcí s Mo-
ravskoslezským krajem

•  Aktivita v rámci zvyšování do-
stupnosti služeb občanům

•  Možnost získávat dotace na soci-
ální služby prostřednictvím navá-
zaných partnerství a síti

• Sdíleny problém = lepší řešení

REgiOnáLní ZnAČkA ZíSkALA DALší DRžitELE

MAS OpAVSkO Má 
SVůj ARChiVní FOnD

SíťUjEME SE AnEb pOMáháME ObCíM A pEČUjíCíM

StřEDněDObý pLán ROZVOjE SOCiáLníCh SLUžEb 
úZEMí MíStní AkČní SkUpiny OpAVSkO

Jedná se o pilotní projekt zaměřený na komunitní plánování na území MAS Opav-
sko, které zahrnuje 50 obcí. Většina těchto obcí nikdy komunitně neplánovala 
a tento proces je pro ně příležitostí a novou výzvou zároveň. .

Získat značku OPAVSKÉ SLEZSKO regionální produkt může být zdánlivě věc snad-
ná a bezproblémová. Výrobci a poskytovatelé zážitků či gastronomických služeb 
však vědí své a jistě potvrdí, že vyhovět náročné komisi vůbec jednoduché není. 

Místní akční skupina Opavsko se dlouhodobě věnuje také sociálním tématům. 
V letech 2017-2019 byl realizován projekt Střednědobý plán rozvoje sociálních 
služeb území Místní akční skupiny Opavsko z.s. Jednalo se o pilotní projekt za-
měřený na komunitní plánování na území MAS Opavsko, které zahrnuje 52 obcí. 

Závěrečný workshop o komunitním plánování proběhl v červnu 2019  
v hotelu Belaria.    Foto: Milan Freiberg

Certifikační komise při přijímání nových žadatelů v prosinci 2019. 
Foto: Milan Freiberg

Pod tímto sloganem si hrajeme a propagujeme do-
mácí zahradničení, pěstitelství a místní produkci. 
K aktivitě nás inspirovala čerstvě prodělaná zkuše-
nost s koronavirovou krizí. Úplná potravinová sobě-
stačnost domácnosti, komunity, obce ani regionu, 
ba ani republiky není reálná. Ale co je doma, to se 
počítá, to víme již po generace. A vitamíny z vlastní 
zahrádky potěší a upevní zdraví dvojnásob. Vytvo-
řili jsme tedy facebookovou skupinu, pozvali do ní 
členy, které by to mohlo zajímat a začali ve skupině 
šířit návody, inspirace a zkušenosti s pěstováním 
ovoce a zeleniny, případně dalších plodin. Nabízí se 
také propojení s aktivitami škol, které v rámci na-

šeho projektu MAP mají své školní zahrady a pracují na nich v rámci výuky i ve volném čase. Jde nám také o to, co už 
delší sobu propagujeme v rámci regionální značky Opavské Slezsko, tedy o podporu místních producentů, místních tradic 
a lokální ekonomiky obecně. Na kampaň na Facebooku (skupina Vitamíny pro Opavsko – nová) jsme navázali například 
výrobou semínkových bomb (MAS-GULE), skvělého prostředku na punkové zatravnění bezprizorních zanedbaných pozem-
ků. Zároveň taková semínková bomba může být dárkem, který rozhodně rádi odhodíte. Bomby jsme prezentovali například 
na Zahradní slavnosti v Alžbětině zahradě v Opavě 24. června 2020.  Milan Freiberg

VitAMíny pRO OpAVSkO pOtěší i pOMOhOU
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Místní akční skupina Opavsko podporuje rozvoj regionu.

www.masopavsko.cz
Více ke kampani REGIONY SOBĚ! na www.regionysobe.cz/opavsko

Více o regionálních produktech na www.regionalni-znacky.cz/opavske-slezsko/

Proto přemýšlejme, jak lokální ekonomiku společně podpořit.
Pokud máte nápad, podělte se o něj s námi.

Lokální ekonomika je jako vědro. Je-li děravé, odtéká z něj zbytečně
moc peněz mimo náš region. Najděme a ucpěme tyto díry, abychom posílili

naši stabilitu a soběstačnost!

Nabídněte své 
přebytky, např. 
výpěstky ze zahrádky, 
vlastní řemeslné 
produkty či služby. 
Máte-li čas, staňte 
se dobrovolníky či 
brigádníky. Sledujte 
poptávky místních 
firem, zemědělců, 
obcí, spolků a instituci. 
Pomáhejte v regionu.

Nakupujete-li, 
upřednostněte 
původ zboží:
- v našem regionu
- v našem kraji
- v naší zemi
- v Evropě.
Dopřejte si v blízké 
restauraci pořádný 
oběd, navštivte 
regionální muzeum či 
sportoviště. Nákupem 
lokálních produktů 
a služeb podpoříte 
zaměstnanost 
a prosperitu regionu!

Krizová situace nás naučila, že je rozumné spoléhat
v některých ohledech sami na sebe. Silní lidé dělají silný region! 

OPAVSKO SOBĚ!

Pátrejte a objevujte, 
co všechno se 
u nás v regionu 
vyrábí, nabízí 
a koná. Zajeďte si 
do okolních obcí, 
prozkoumejte 
internet. Pestrost 
nabídky vás překvapí 
a poznáte spoustu 
báječných lidí.

Pozvěte své známé na 
dovolenou do našeho 
regionu a připravte 
jim plán, co všechno 
mohou poznat a zažít. 
Nakupte dárky od 
lokálních výrobců, 
řemeslníků, zemědělců 
či poskytovatelů 
služeb. Sdílejte na 
sociálních sítích vše, 
co se v regionu vyrábí, 
nabízí či koná. 

Podpořte
region
finančně

Poznejte lépe 
svůj region

Přispějte sami
do místní
ekonomiky

Propagujte
region

NÁRODNÍ SÍŤ
MÍSTNÍCH AKČNÍCH SKUPIN
ČESKÉ REPUBLIKY


